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Co je nového 
ve městě?

V první etapě úprav prostorů 
a komunikací před Horní branou 
byl nově uspořádán parčík vedle 
tělocvičny

8. ledna byl zahájen provoz na 
nově zřízeném kluzišti

Na  hranici křinického a brou-
movského katastru  nad rybní-
kem Cíglem vyroste nová ulice se 
třinácti rodinnými domky
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Co je nového v Broumově? 

Zeptal jsem se starosty pana 
M. Kotrnce a místostarosty 

pana K. Slezáka:
Městu se nepodařilo zprovoznit kluziště 

před vánočními svátky, i když se všechny za-
interesované strany snažily. Zvláštní podě-
kování si zaslouží pracovníci TS. Problémy 
způsobila skrytá závada na výparníku. Mu-
sela být reklamována přímo u výrobce. Žád-
né provizorní řešení nebylo možné. Nový 
výparník cestoval do Broumova až z Itálie.  
V době zhuštěného provozu na silnicích  
a dálnicích v předvánočním a novoročním 
období nebyla cesta kamionu snadná. Ale 
už 8. ledna 2014 si děti mohly novou ledo-
vou plochu odzkoušet. Jen první den přišlo 
přes sto dětí. Bližší údaje o provozu by měl 
ve svém příspěvku v těchto BN uvést ředitel 
Ulity.

Byla odstraněna zídka a vyklizeny pro-
story bývalého parčíku u křižovatky proti 
poliklinice. Došlo i k přemístění kontejnerů 
na tříděný odpad. Důvody, které vedly k těm-
to úpravám, byly v zásadě dva. Jedním fakt, 
že se před Horní branou vybuduje zvýšený 
zpomalovací práh (integrovaný s přecho-
dem pro chodce, jenž bude pokračovat až  
k MěÚ), a druhým důvodem je zvýšení bez-
pečnosti na tomto velmi frekventovaném 
místě. Proto bude zrušen stávající přechod 
pro chodce od polikliniky k parčíku i s dosa-
vadním chodníkem v parčíku.

Také stávající přechod od MěÚ k polikli-
nice dozná změn. Bude posunut dál od kři-
žovatky směrem k Lidlu (asi o 6 m) a s touto 
úpravou bude souviset i vybudování ochran-
ného ostrůvku pro chodce.

V těsné blízkosti Broumova vyrůstá 
nová ulice. Křiničtí zde hodlají postavit asi 
13 rodinných domků. Jeden již stojí. Nová 
zástavba propojí broumovské ulice Větrnou 
a Křinickou. Takže nejen Hejtmánkovice  
a  Heřmánkovice tvoří nebo budou tvořit 
druhou část broumovských ulic, ale i Křini-
ce.                                                               A. Obst  

Město Broumov 
oznamuje, 

že Ministerstvo kultury ČR vyhlási-
lo dotační program „Podpora obnovy 
kulturních památek prostřednictvím 
obcí s rozšířenou působností“.  Dle 
rozpisu z Ministerstva kultury ČR obdr-
ží ORP Broumov pro rok 2014  finanční 
podporu od Ministerstva kultury ČR ve 
výši 559.000,- Kč. Tato podpora je urče-
na vlastníkům nemovitých kulturních 
památek a finanční prostředky v Progra-
mu jsou určeny na zachování a obnovu 
nemovitých kulturních památek, které 
se nalézají mimo památkové rezervace  
a zóny, nejsou národními kulturními 
památkami a  které nejsou ve vlastnictví 
České republiky.

TERMÍN  ODEVZDÁNÍ  ŽÁDOS-
TÍ O PŘÍSPĚVEK na obnovu kulturní 
památky:    28. února 2014

Bližší informace o výše uvedeném 
dotačním programu podá 

paní Helena Burešová, 
MěÚ Broumov, stavební odbor, 
státní památková péče, 
tel. 491 504 338, 604 228 018, 

e-mail: buresova@broumov-mesto.cz   
Informace o dotačním programu  

jsou zveřejněny i na internetových strán-
kách Ministerstva kultury ČR: www.
mkcr.cz .

Poškozený sloup s Madonou 
u bývalého hostince Na písku 

Víte, že 
- pokračují přípravné práce na dláždění 

cesty nad hradbami u hladomorny? V sou-
časné době jsou již položeny obrubníky. Prá-
ce zajišťují TS a za příznivých povětrnost-
ních podmínek  budou pokračovat.

- v Hesseliově a Rybářské ulici byly na-
instalovány další odpadkové koše včetně zá-
sobníků na psí exkrementy?

- z důvodů bezpečnosti občanů pokraču-
je kácení některých stromů nad cyklostez-
kou? Výběr stromů provádí arborista pan bc. 
Mazurek, lesník pan ing. Kovář a zástupkyně 

odboru životního prostředí paní Strnadová. 
Ke vzrostlým vytipovaným stromům, které 
by měly být odstraněny, je ke konzultacím 
přizván ještě i odpovědný pracovník CHKO 
Broumovsko. O vytěženém dřevu je vedena 
evidence a je prodáváno dle pořadníku tak, 
jako tomu bylo i dříve. Za utržené peníze 
bude financována náhradní výsadba.

- se v Broumově objevil další nový druh 
zábavy? Spočívá ve vypití lahve (pokud 
možno skleněné a s alkoholem) a posléze  
v jejím rozbití o hranu chodníku. Ostatní ob-
čané si pak o střepy mohou krásně rozřezat 
boty, případně si přivodit úraz. A děti - mají 
si kde hrát.

- pokračují dohady o tom, zda je, nebo 
není uzavřen sběrný dvůr? Pro informa-
ci uvádím, že v lednu t. r. navštívilo sběrný 
dvůr na Barvířském náměstí o sobotách 12 
občanů a ve středu 8. 1. a 15. 1. po dvou ob-
čanech. Pokud provádíte opravy bytu, likvi-
dujete větší množství odpadu, pneu, křesel  
a toho, co nepatří do popelnic, využívejte 
této služby, neboť se proslýchá, že by měla 
být omezena.

- nový zametací vůz by měl sloužit k úkli-
du města opět od března? Nesmí ovšem mrz-
nout, neboť na zimní podmínky není stavěn.

- se zpracovává projekt na úpravu Schro-
llova parku?

- RM obdržela návrh na pojmenování 
„parčíku“ u sokolovny? Návrh zatím nebyl 
projednán. Čeká se, až bude celý prostor  
u křižovatky hotov.

- sílí zájem o založení numismatické-
ho kroužku (klubu) v Broumově? Zájemci  
o členství nebo i spolupráci sdělte své telef.
číslo, nebo adresu do redakce BN.

- se šíří zvěsti, že jsme málo kritičtí? Tak 
tedy dnes kritizujeme narůstající nepořádek 
vedle  Masarykovy ZŠ, kde jsou kontejnery 
na plasty, sklo a papír. Občané odkládají taš-
ky s lahvemi vedle určených nádob, do kon-
tejneru s plasty vhazují papír a navíc některý 
zahrádkář v listopadu k nádobám „uložil“ 
dva pytle shrabaného listí. Kompost (sice 
školní) je jen necelých 15 m vzdálen a brána 
je otevřena. Na připomínky, že „TO“ Tech-
nické služby města Broumova od listopadu 
neuklidily, si dovolím reagovat vyjádřením, 
že TO není jejich práce, ale pouhá lenost 
toho, kdo TO tam dal. 

- Městská policie zvýšila počet kontrol 
městského hřbitova? Učinila tak na základě 
stížností, že se stále krade květinová výzdo-
ba, jezdí se na kolách a chodí se po hřbitově 
na procházku se psy!

- Rada města již počtvrté projednávala 
priority na rok 2014? Jednání o nich bude 
ještě pokračovat.                                    A. Obst
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Jednání Rady města Broumova č. 84
ze dne 8. ledna 2014

Přítomni: pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Frö-
de, pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst, 
MUDr. Jiří Veselý a Ing. Eva Blažková, MPA - tajemnice

Omluveni: ...
Pozdější příchod:  pan Arnold Vodochodský (13:15 hod.), MUDr. 

Jiří Veselý (14:00 hod.)
Dřívější odchod:  ...
Hosté: ... 
Ověřovatel: pan Pavel Fröde  (pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0)

Začátek jednání: 13:10 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční větši-

na členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Priority roku 2014 
2. Kontrola usnesení
3. Pamětní listy Města Broumova
4.      Různé

Návrh programu byl schválen (pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0)

Průběh jednání a přijatá usnesení

01/84/14 Priority roku 2014 
Předkladatel: místostarosta
RM bere na vědomí druhou verzi návrhu priorit roku 2014 dle 

předlohy.
Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0

Příchod pana Arnolda Vodochodského 13:15 hod.

02/84/14 Kontrola usnesení
Předkladatelka: tajemnice MěÚ
RM bere na vědomí kontrolu plnění usnesení.
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

Příchod MUDr. Jiřího Veselého 14:00 hod.

03/84/14 Pamětní listy Města Broumova 
Předkladatel: starosta
RM schvaluje udělení Pamětních listů města za rok 2013 dle 

předlohy.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

04/84/14 Různé
Předkladatel: starosta
1. Žádost o výpůjčku sálu KD Střelnice – TJ Slovan Broumov
RM schvaluje výpůjčku sálu KD Střelnice TJ Slovan Broumov 

dne 01.03.2014 pro konání akce „Ples sportovců“ za podmínky úhra-
dy provozních nákladů.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. „Program regenerace panelových sídlišť“ - rok 2013 
RM bere na vědomí informaci Ministerstva pro místní rozvoj ČR 

o neposkytnutí finanční podpory z podprogramu „Regenerace pa-
nelových sídlišť“ v roce 2013, týkající se žádosti podané městem, z 
důvodu nedostatečných finančních prostředků. 

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

3. Komise SPOZ
RM bere na vědomí zápis z jednání komise SPOZ č. 12 ze dne 

11.12.2013.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

4. Komise pro zahraniční spolupráci
RM bere na vědomí zápis z jednání komise pro zahraniční spolu-

práci č. 10 ze dne 17.12.2013.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

5. Žádost o bezúplatnou výpůjčku sportovní haly na Spořilo-
vě – TJ Slovan Broumov

RM schvaluje bezúplatnou výpůjčku sportovní haly na Spořilo-
vě (prostory sportoviště) pro TJ Slovan Broumov – fotbalový oddíl 
– mladší přípravka, za účelem uspořádání turnaje „O pohár města 
Broumova“ dne 15.02.2014. Provozní náklady na tuto akci budou 
hrazeny z prostředků RM.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

6. Dotazy adresované Radě města Broumov
RM bere na vědomí dotazy zastupitele Lubomíra France na radu 

města a pověřuje starostu a místostarostu odpovědět na vznesené 
dotazy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

7. Projekt „Standardizace orgánů SPOD“
Předkladatel: vedoucí odboru sociálních věcí a zdravotnictví
RM bere na vědomí informace o stavu projektové žádosti podané 

městem Broumov do výzvy C2, vyhlášené v rámci OP LZZ dle před-
lohy.

RM schvaluje podání projektové žádosti města Broumov o fi-
nanční podporu projektu „Systémová a efektivní opatření agendy 
SPOD ORP Broumov“ do výzvy D1, vyhlášené v rámci  OP LZZ 
„Podpora standardizace orgánů sociálně právní ochrany“.

RM schvaluje uzavření smlouvy mezi Městem Broumov a Cent-
rem evropského projektování, a.s. Hradec Králové, ve věci komplex-
ního zpracování žádosti a řízení projektu dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání:   15:30 hod. 

Termín následujícího jednání RM: 
středa 22. ledna 2014 od 13:00 hod.

Zapsala: Jitka Nigrinová    
Ověřovatel: pan Pavel Fröde     
Ověřeno dne:    .………

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta
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Jednání Rady města Broumova č. 85
 ze dne 22. ledna 2014

Přítomni:  pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Frö-
de, pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst, 
MUDr. Jiří Veselý a Ing. Eva Blažková, MPA - tajemnice

Omluveni:   ---------------------
Pozdější příchod:  pan Arnold Vodochodský (13:30 hod.)
Dřívější odchod: ---------------------
Hosté:  Ing. Mikulenková – vedoucí odboru správy majetku měs-

ta, paní Nosková – referentka odboru správy majetku města, Mgr. 
Špůr – právník města, Bc. Pírová – vedoucí odboru stavebního a roz-
voje města, pan Havelka – vedoucí strážník MP Broumov

Ověřovatel: pan Kamil Slezák   (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

Začátek jednání: 13:05 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční větši-

na členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Majetkové záležitosti 
2. Činnost MP Broumov
3. Investiční záležitosti
4.  Granty a příspěvky pro rok 2014
5. Priority roku 2014
6. Školství
7. Různé

Návrh programu byl schválen. (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

Průběh jednání a přijatá usnesení

01/85/14 Majetkové záležitosti 
Předkladatelka: vedoucí odboru správy majetku města

1. Smlouva o právu k provedení stavby, k.ú. Broumov
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Přípojka ka-

nalizace a el. kabelová zemní přípojka pro budoucí objekt na p.p.č. 
551/15 v k.ú. Broumov“, mezi městem Broumov a stavebníkem -----
----------------------------------------------- dle předlohy.

Hlasování:  pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

2. Pacht části p.p.č. 717/41, k.ú. Broumov
RM schvaluje uzavření pachtovní smlouvy k části p.p.č. 717/41 o 

výměře 50 m2 v k.ú. Broumov od 01.02.2014 s --------------------------
za roční pachtovné ve výši 100,- Kč.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

3. Záměr výpůjčky, k.ú. Velká Ves u Broumova
RM schvaluje záměr výpůjčky části p.p.č. 922/1 OP o výměře cca 

10.000 m2, stavební parcely č. 363 o výměře 210 m2 včetně její sou-
částí - budovy bez č.p./ev., vše v k.ú. Velká Ves u Broumova.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

4. Smlouva o právu k provedení stavby, k.ú. Broumov
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Kanalizace 

Broumov – úprava odlehčovací komory OK3 v Žižkově ulici“, mezi 
městem Broumov a společností Vodovody a kanalizace Náchod, a.s., 
Kladská 1521, IČO 48172928 dle předlohy.

Hlasování:pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

5. Záměr pronájmu nebytového prostoru Broumov I/Mí-
rové náměstí 109, k.ú. Broumov

RM schvaluje záměr pronájmu nebytového prostoru určeného k 
podnikání o výměře 105 m2 v přízemí budovy č.p. 109, Mírové ná-
městí, která je součástí st.p.č. 247/1, v k.ú. Broumov.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

6. Záměr pronájmu nebytového prostoru Broumov III/Děl-
nické domy č.p. 76, k.ú. Broumov

RM schvaluje záměr pronájmu nebytového prostoru určeného 
k podnikání o výměře 33,5 m2 v přízemí budovy č.p. 76, Dělnické 
domy, která je součástí st.p.č. 202, v  k.ú. Broumov.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

7.  Prominutí poplatků z prodlení
RM schvaluje prominutí poplatků z prodlení ----------------------

--------- dle předlohy.
Hlasování: pro: 6, proti: 0. zdržel se: 0

Příchod pana Arnolda Vodochodského, 13:30 hod.

8. Směrnice rady města (SRM/07), vydání 02 – Pronajímání 
bytů ve vlastnictví města    Broumova + úprava souvisejících doku-
mentů - návaznost na nový občanský zákoník      platný od 01.01.2014

RM schvaluje SRM/07 – Pronajímání bytů ve vlastnictví města, 
vydání 02 s účinností od 01.02.2014.

RM bere na vědomí dokumenty související se SRM/07 vydá-
ním 02 - Nájemní smlouva a Žádost o nájem bytu v majetku města 
Broumov dle předlohy, se zapracováním technických připomínek 
radních.

Hlasování: pro: 7, proti: 0,  zdržel se: 0

9. Revize jednotlivých pozemků v majetku města 
RM bere na vědomí informace vedoucí odboru správy a majetku 

města týkající se zpracované revize pozemků v majetku města v jed-
notlivých katastrálních územích. 

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

10. Žádost o poskytnutí finančního příspěvku 
Předkladatel: místostarosta
RM zamítá žádost pana -------------------------- o poskytnutí fi-

nančního příspěvku ve výši 200.000,- Kč na částečné pokrytí nákla-
dů na odstranění havarijního stavu budov čp. 46, st.p.č. 455/2 a čp. 
47, st.p.č. 455/1 v k.ú. Broumov.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

11. Majetková komise
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis majetkové komise č. 33 ze dne 

06.01.2014.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

12. Návrh na pojmenování parku
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí návrh pana Marka Mervarta na pojmenová-

ní nově upravovaného prostoru v lokalitě v blízkosti sokolovny, po 
významném sportovci a olympionikovi s vazbami na Broumov, panu 
Emerichu Rathovi.

RM ukládá starostovi iniciovat v této záležitosti další diskusi. 
Termín: jarní měsíce r. 2014
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

02/85/14 Činnost MP Broumov
Předkladatel: vedoucí strážník MP
RM bere na vědomí zprávu o činnosti Městské policie Broumov 

za 4. čtvrtletí roku 2013. 
RM ukládá místostarostovi zaměřit činnost městské policie v 

následujícím období zejména na činnosti související s prevencí kri-
minality a dodržováním veřejného pořádku.

RM ukládá místostarostovi ve spolupráci s vedoucím strážníkem 
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a právníkem města provést revizi a aktualizovat normy města v ob-
lasti zabezpečení veřejného pořádku.

Termín: dubnové ZM 
Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

03/85/14 Investiční záležitosti 
Předkladatelka: vedoucí odboru stavebního a rozvoje města
RM schvaluje Dodatek č. 1 k Obchodním podmínkám – Smlouvě 

o dílo s firmou EUROVIA CS, a.s. k zakázce „Cyklotrasa z Broumo-
va-Olivětína do Broumova – stavební práce“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

04/85/14 Granty a příspěvky pro rok 2014
Předkladatel: starosta
RM schvaluje Zásady pro poskytování grantů formou dotace z 

rozpočtu města Broumov pro rok 2014 včetně všech příloh dle před-
lohy. RM schvaluje Zásady pro poskytování příspěvku na činnost 
spolků z rozpočtu města Broumov pro rok 2014 včetně všech příloh 
dle předlohy.

RM schvaluje vyhlášení grantů a příspěvků pro rok 2014 s termí-
nem odevzdání žádostí od 01.03.2014 do 29.03.2014.

RM jmenuje komisi pro projednání příspěvků spolků a grantů ve 
složení: pan Arnold Vodochodský (předseda), pan Zdeněk Chládek, 
pan Tomáš Cirkl, Bc. Lucie Lesáková, Bc. Miroslav Frömmel, Mgr. 
Eva Bilíková (náhradník), slečna Jana Cónová (tajemnice komise).

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

05/85/14 Priority roku 2014 
Předkladatel: místostarosta
RM bere na vědomí třetí verzi návrhu priorit roku 2014 dle před-

lohy.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

06/85/14 Školství 
1. Úprava platu ředitelky Masarykovy ZŠ Broumov
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM schvaluje s účinností od 21.01.2014 úpravu platu ředitelky 

Masarykovy ZŠ Broumov dle předlohy. 
Hlasování:̈ pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Petice
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí petici občanů týkající se Masarykovy ZŠ 

Broumov a ukládá starostovi petici posoudit a vyřídit dle SRM/ 05 – 
Petice a stížnosti. O posouzení a vyřízení následně informovat radu 
města.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

3. Souhlas s přijetím finančního daru
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM schvaluje příspěvkové organizaci Dům dětí a mládeže Ulita 

Broumov přijetí finančního daru ve výši 25.000,- Kč od společnosti 
VEBA, textilní závody, a.s. dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

07/85/14 Různé 

1. Odměny neuvolněných členů ZM, RM, předsedů výbo-
rů a komisí

Předkladatelka: tajemnice MěÚ
RM doporučuje ZM schválit, v souladu s novelou nařízení č. 

459/2013 Sb., výši měsíčních odměn neuvolněných členů ZM v část-
ce 660,- Kč, RM v částce 1.910,- Kč, předsedů výborů a komisí v část-
ce 1.560,- Kč, a to od 01.03.2014.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Žádost spolku Lungta – kampaň „Vlajka pro Tibet“
Předkladatel: starosta
RM schvaluje připojení města Broumov ke kampani, „Vlajka pro 

Tibet“ dne 10.03.2014.
Hlasování:  pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

3. Společnost pro destinační management 
Broumovska o.p.s.
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí informace starosty o stavu registrace Spo-

lečnosti pro destinační management Broumovska o.p.s.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

4. Žádost o finanční podporu projektu PLAY Broumovsko 
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí žádost Agentury pro rozvoj Broumovska  

o finanční podporu projektu PLAY Broumovsko dle předlohy.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

5. Zpětvzetí rezignace na post předsedy a člena 
osadního výboru
Předkladatel: starosta 
RM bere na vědomí zpětvzetí rezignace pana Jana Němce na 

post předsedy a člena osadního výboru Rožmitál dle předlohy.   
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

6. Smlouva o spolupráci
Předkladatel: starosta
RM schvaluje Smlouvu o partnerství mezi Městem Broumov a 

o.p.s. Naše Broumovsko, Klášterní 1, 550 01, Broumov dle předlohy.
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 1

7. Sociálně zdravotní komise města
Předkladatel: starosta
RM ustavuje sociálně zdravotní komisi města Broumova a jme-

nuje její členy ve složení: Milan Kotrnec (předseda komise), Kamil 
Slezák, MUDr. Alice Veselá, MUDr. Jiří Veselý, MUDr. Miroslav 
Švábl, ing. Miloš Andrš a Bc. Daniela Mikušková (tajemnice komi-
se). 

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání:   18:20 hod. 

Termín následujícího jednání RM: 
středa 5. února 2014 od 13:00 hod.

Zapsala: Jitka Nigrinová    

Ověřovatel: pan Kamil Slezák     
Ověřeno dne:    .……………..…..

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
Starosta  místostarosta

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodr-
žení přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zá-
kona č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění 



  broumovské noviny 2 (2014), strana  7

Místostarosta města Broumov
vyhlašuje výběrové řízení na místo 
strážníka městské policie
Požadavky : 
- občan ČR starší 21 let,
- dokončené středoškolské vzdělání s maturitou,
- tělesná a zdravotní způsobilost,
- bezúhonnost,
- spolehlivost,
- komunikativní schopnosti,
- znalost práce na PC - Word, Excel, elektronická pošta, Internet,
- řidičské oprávnění skupiny B,
- praxe v bezpečnostních složkách vítána,
- zbrojní průkaz vítán.

Obsah přihlášky : 
- jméno a příjmení uchazeče,
- datum a místo narození uchazeče,
- státní příslušnost uchazeče,
- místo trvalého pobytu uchazeče,
- číslo občanského průkazu nebo číslo dokladu o povolení 
   pobytu, jde-li o cizího státního občana,
- datum a podpis uchazeče.

K přihlášce se připojí tyto doklady:
- životopis, ve kterém uchazeč uvede údaje o dosavadních za-

městnáních a o odborných znalostech,
- výpis z Rejstříku trestů ne starší 3 měsíců, tímto se dokládá bez-

úhonnost dle § 4a odst. 1 písm. a) z.č. 553/1991 Sb., ve znění pozd. 
předpisů,

- čestné prohlášení o bezúhonnosti - § 4a odst. 1 písm. b,c) zák. 
č. 553/1991 Sb., ve znění pozd. předpisů (trestní stíhání pro úmyslný 
trestný čin bylo na základě pravomocného rozhodnutí o schválení 
narovnání zastaveno, a od tohoto rozhodnutí ještě neuplynulo 5 let, 
je-li jednání, kterým spáchal trestný čin, v rozporu s posláním stráž-
níka dle zákona č. 553/1991 Sb., trestní stíhání pro úmyslný trestný 
čin bylo pravomocně podmíněně zastaveno, a od uplynutí zkušební 
doby nebo lhůty, v níž může být rozhodnuto, že se osvědčil, neuply-
nulo ještě 5 let, nebo bylo v trestním řízení, které bylo proti němu 
vedeno, rozhodnuto o podmíněném odložení podání návrhu na po-
trestání a od tohoto rozhodnutí ještě neuplynulo 5 let, je-li jednání, 
kterým spáchal trestný čin, v rozporu s posláním strážníka dle záko-
na č. 553/1991 Sb.)

- čestné prohlášení o spolehlivosti (spolehlivým není ten, kdo 
byl v posledních 3 letech opakovaně pravomocně uznán vinným  
z přestupku na úseku ochrany před alkoholismem a jinými toxiko-
mániemi, na úseku obrany České republiky, proti veřejnému pořád-
ku, proti občanskému soužití, proti majetku, na úseku zemědělství, 
myslivosti a rybářství, na úseku všeobecné vnitřní správy, jestliže 
jeho jednání, kterým spáchal přestupek, je v rozporu s posláním 
strážníka dle zákona č. 553/1991 Sb., ve znění pozd. předpisů ),

- ověřená kopie dokladu o nejvyšším dosaženém vzdělání.

Lhůta pro podání přihlášky: 
17. února 2014
Přihlášky zasílejte na adresu: 
Městský úřad Broumov, 
tř. Masarykova 239, 550 14.
Obálku označte 
„Výběrové řízení – 
strážník městské policie“.

Nadační fond HOSPITAL 
nakoupil a předal broumovské 

nemocnici  kardiacká křesla 
v hodnotě cca 420 tis. Kč

V závěru loňského roku Nadační fond HOSPITAL Brou-
mov předal broumovské nemocnici do výpůjčky  26 ks kar-
diackých křesel s podnožníky v celkové hodnotě cca 420 tis. 
Kč. Křesla s podnožníky budou sloužit především klientům 
oddělení lůžek následné péče. Výrobcem a dodavatelem je 
firma PROMA-REHA, spol. s r.o. Česká Skalice. Finanční 
prostředky získal fond v průběhu jednoho roku od měst a obcí 
v regionu, konkrétně od města Broumova, Police nad Metu-
jí, Teplic nad Metují, Meziměstí, Adršpachu, Heřmánkovic, 
Martínkovic, Šonova, Otovic, Bukovice a Křinic.  Nákup 
křesel podpořil i soukromý sektor, konkrétně Veba, textilní 
závody, a.s. a Rosa Martin, truhlářství, dále AMK Police nad 
Metují a paní Vlasta Kašparová. Nová křesla pomohou lepší 
manipulaci se staršími nemohoucími lidmi, zejména s lidmi 
po mozkových příhodách.

Kromě této aktivity nadační fond podporuje činnost 
broumovské nemocnice na úseku sociální péče. Konkrétně 
od ledna 2012 proplácí nemocnici veškeré náklady spojené  
s činností, která souvisí s aktivitami klientů lůžek následné péče  
v rámci volnočasových aktivit a aktivizačních činností, zamě-
řených na posílení dovednosti, zejména rozvoj osobnosti, zá-
jmů, znalostí a tvořivých schopností. 

Do budoucna si i klienti ostatních oddělení broumovské 
nemocnice zaslouží nová křesla, proto nadační fond bude i na-
dále shánět finanční prostředky na jejich obměnu. 

Pokud kohokoliv zaujala některá z výše uvedených aktivit 
a je ochoten ji finančně podpořit, může se obrátit na vedení 
nadačního fondu, které je připraveno sepsat i smlouvu o pří-
spěvku. 

Dovolte mi v závěru poděkovat všem příznivcům a podpo-
rovatelům nadačního fondu za pomoc a spolupráci, zároveň 
popřát Vám všem v novém roce jenom to nejlepší.

O nadačním fondu HOSPITAL Broumov více na: www.nf-
-hospitalbroumov.cz

 Ing. Eva Blažková, MPA, předsedkyně správní rady

Nadační fond Hospital Broumov
Správní rada
třída Masarykova 239,  550 01  Broumov
IČ  48 621 692
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Co se děje v parčíku 
na křižovatce u Městského 

úřadu v Broumově? 
V současné době byla zahájena investiční akce města s názvem: 
„Zvýšení bezpečnosti pěších – křižovatka ulic Masarykova, Střel-

nická, Pivovarská Broumov “
V zimním období budou provedeny pouze přípravné stavební práce, 

vlastní stavební práce budou probíhat v jarním období roku 2014.
Jedná se o výstavbu komunikací pro chodce a zřízení přechodů pro 

chodce v souladu s ČSN 736110 a vyhl. č. 398/2009 Sb., v souvislosti se 
zvýšením jejich bezpečnosti v prostoru křižovatky silnice č. II/302, 303 
(ul. Masarykova, Střelnická) a místní komunikace ul. Pivovarská. Dále je 
součástí akce související osvětlení přechodů pro chodce.

Přechod pro chodce ul. Masarykova
Přechod přes silnici II/302 je zde řešen pomocí ochranného ostrůvku 

pro chodce. Šířka a umístění ochranného ostrůvku vyplývají z vlečných 
křivek návěsové soupravy projíždějící křižovatkou. V místě přechodu pro 
chodce bude na stávajících chodnících snížen silniční obrubník v délce 4,0 
m s náběhy 1,0 m. Chodník je k přechodu pro chodce snížen lichoběžníko-
vou rampou, sklon rampy je max. 12,5%. Ochranný ostrůvek pro chodce 
má šířku 2,25, jeho celková délka je 8,2 m. Šířka přechodu pro chodce je  
4 m. Jízdní pruhy (délka přechodu pro chodce) mají šířku 3,45 m (směr 
centrum), resp. 3,75 m (směr Náchod). Výška čel ochranného ostrůvku 
pro chodce je 20 cm. Přechod pro chodce bude osvětlen 2 ks svítidel Hor-
net-P-250S, pravostranné, umístěnými na ocelovém bezpatkovém stožáru 
délky 8 m na výložník délky 1,5 m.

Přechod pro chodce ul. Pivovarská
Přechod přes místní komunikaci je zde řešen pomocí integrovaného 

zpomalovacího prahu. Délka zpomalovacího prahu je 3,5 m s náběhy 1,0 
m, délka přechodu pro chodce je 7 m. Výška zpomalovacího prahu je 10 cm 
nad niveletu přilehlé vozovky. Přechod pro chodce bude osvětlen 2 ks sví-
tidel Hornet-P-250S, pravostranné. Umístění na ocelovém bezpatkovém 
stožáru délky 8 m na výložník délky 1,5 m. Před zpomalovacím prahem 
jsou navrženy dvě nové uliční vpusti s napojením přípojkami DN 150 do 
šachty jednotné kanalizace v ul. Pivovarské.

Komunikace pro chodce ul. Masarykova – Pivovarská
Od budovy městského úřadu je navržen chodník šířky 2,25 m smě-

rem k centru města. Chodník je ukončen v nároží č.p. 29. V chodníku jsou 
umístěny dva sjezdy, sjezd k budově Městského úřadu v Broumově je řešen 
jako chodníkový přejezd, sjezd na stávající zpevněnou plochu – parkoviště 
je navržen se zvýšenými obrubníky a tvoří místo pro přecházení. Celková 
délka chodníku je cca 55 m, délka chodníkového přejezdu je 4,85 m, šířka 
sjezdu je 5,5 m, obrubníky v nároží mají poloměr R=5,0 m. Podél chodníku 
se nachází dvě stávající uliční vpusti – jejich poloha bude směrově a výško-
vě upravena v souvislosti s výstavbou chodníku.

Chodník u zdravotního střediska
Stávající přejezdový chodník bude upraven, zachován bude pouze 

chodníkový přejezd šířky 6,0 m na zpevněnou plochu před budovou zdra-
votního střediska. Šířka úpravy je 2,0 m, délka úpravy je cca 22 m. Stáva-
jící ocelové zábradlí bude prodlouženo o 11 m směrem k chodníkovému 
přejezdu.

Prostranství na pozemku st. p. č. 502
Přes pozemek je veden sjezd šířky 3,5 m na pozemky sousední, délka 

sjezdu je cca 18,3 m. Podél průčelí č.p. 63 je veden chodník šířky 2,0 m s 
větví šířky 1,5 m směrem do středu pozemku. Ve středu pozemku je navr-
žen chodník kruhového tvaru o poloměru 4,8 m s možností osazení laviček 
apod. Šířka chodníku je 1,5 m. Stávající ocelové zábradlí bude prodlouže-
no až k č.p. 61 (st.p.č. 497).

Součástí této stavební akce bude také parková úprava a osazení mo-
biliářem, což bude řešeno samostatnou akcí na základě odborného zpra-
cování.

Příloha: koordinační situace akce  
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Ponese parčík 
své jméno? 
 
Všichni, kdo přicházíme nebo přijíždí-

me do centra Broumova, jsme zaregistrovali 
stavební práce na prostranství vedle soko-
lovny. Stavební úpravy v lokalitě mezi ulice-
mi Pivovarská a Střelnická (U Horní brány) 
doporučil náchodský stavební inspektorát 
za účelem zvýšení bezpečnosti pěších. V této 
souvislosti, tam, kde během loňského léta 
rostla v mohutném květináči letitá agave, se 
rýsuje nově vznikající parčík. 

V evidenci městské zeleně zatím není 
tento prostor označen. Proto byla včera rada 
města mile překvapena iniciativním návr-
hem broumovského rodáka, pana Marka 
Mervarta, který přišel s návrhem, aby místo 
neslo jméno: „Park olympionika Emericha 
Ratha“.

V souvislosti s navrhovaným názvem se 
otevřela debata o tom, zda je právě místo 
nově vznikajícího maličkého parčíku hod-
no důstojného pojmenování po světozná-
mém sportovci a olympionikovi z let 1908  
a 1912, Emerichu Rathovi, nebo jestli s jeho 
jménem spojit místo jiné, možná sportov-
ně více využívané. Vybízí k tomu například 
nově instalované kluziště. Je doposud beze-
jmenné a možná, že sportovcovo jméno by 
v jeho označení nabylo adekvátního význa-
mu. Vždyť pan Emerich Rath byl všestranný 
atlet, fotbalista, lyžař, boxer, kanoista, ale  
i hokejista. 

Parčík dostane konečnou podobu až bě-
hem letošního roku. Je tedy čas ještě zvážit, 
zda ponese v budoucnu i nějaké pojmenová-
ní. Pokud by kohokoliv z Vás napadlo místo, 
které by bylo vhodné spojit s osobou pana 
Emericha Ratha, napište podnět do rady 
města. Iniciativní návrhy jsou vítány.

Jana Cónová, 
Informační centrum Broumov

Na přelomu měsíce ledna a února bu-
dou občanům Města Broumova doručeny 
složenky za poplatek na komunální od-
pad a poplatek ze psů na rok 2014. 

Místní poplatek za provoz systému shro-
mažďování, sběru, přepravy, třídění, využí-
vání a odstraňování komunálních odpadů.

Výše sazby místního poplatku za ko-
munální odpad zůstává ve stejné výši jako  
v minulém kalendářním roce. Je nezbytné si 
připomenout, že sazba místního poplatku je 
tvořena dvěma složkami. První složka sazby 
místního poplatku je stanovena ze zákona ve 
výši 250 Kč. Druhá složka sazby místního 
poplatku je vypočtena na základě skuteč-
ných nákladů obce na sběr a svoz netříděné-
ho komunálního odpadu, která v současné 
době činí 478 Kč, přičemž, dle zákona horní 
limit činí 750 Kč za osobu a kalendářní rok, 
tj. celkem 1.000 Kč. Druhou složku mohou 
občané obce svým důsledným tříděním ko-
munálního odpadu ovlivňovat. Buď ke své 
tíži, pokud netřídí, nebo naopak ve svůj pro-
spěch, pokud se zapojují do aktivního třídění 
odpadů. Na základě těchto skutečností jsou 
Městu Broumov vypláceny odměny za tří-
děný odpad, které tak snižují druhou složku 
sazby na 330 Kč za osobu a kalendářní rok.

Sazba místního poplatku za komunál-
ní odpad dle Obecně závazné vyhlášky č. 
1/2012 činí  580 Kč za osobu a rok.

Splatnost místního poplatku: 
-  v rámci jedné splátky:  31.3. 
-  v rámci rozložení na dvě splátky: 
   31.3. a 31.8.  

Úhrada místního poplatku: 
-  složenkou,
-  bankovním převodem, 
-  v pokladně MěÚ Broumov 
  (budova I., první patro, č. dveří 234).

Místní poplatek ze psů
Město Broumov se svoji klidnou okolní 

přírodou nabízí ideální podmínky pro cho-
vání psů. Jelikož se počty držitelů psů ne-
ustále navyšují, a to i v našem městě, měli 
bychom si zopakovat principy, které držitelé 
psů musí dle Obecně závazné vyhlášky č. 
3/2011 dodržovat: 

-  přihlásit psa do 15 - ti dnů od jeho poří-
zení na oddělení daní a poplatků MěÚ Brou-
mov, kde získá držitel psa nejen registrační 
známku, ale i další potřebné informace. Ze 
psa platíme místní poplatek od dovršení 
3. měsíců jeho věku. Držitel psa je rovněž 
povinen oznámit každou skutečnost, která 
má vliv na výši poplatkové povinnosti, nebo 
změnu údajů uvedených v ohlášení, a to do 
15 dnů ode dne, kdy tato skutečnost nastala

-  každoročně psa očkujeme proti vztek-
lině. Hromadné očkování probíhá na podzim 
každý rok na předem určených stanovištích

- vodíme psa na vodítku, volný pohyb 
umožníme v min. vzdálenosti 50 m od obyt-
né zóny

-  dbáme, aby neznečišťoval svými výkaly 
životní prostředí

Díky Technickým službám Města Brou-
mova bylo v roce 2013 na území města 
umístěno celkem  58 zásobníků se sáčky na 
psí exkrementy, které držitelé psů naleznou  
a využijí jak v centru města, tak i mimo něj.

 
Sazba místního poplatku ze psů je in-

dividuálně stanovena dle OZV č. 3/2011, 
sazebníku, platného od 1. ledna 2012 takto:

a)  pro držitele s trvalým pobytem nebo 
sídlem v rodinném domě: 400 Kč

b)  pro držitele s trvalým pobytem nebo 
sídlem v jiném než rodinném domě: 800 Kč

c)  pro držitele s trvalým pobytem nebo 
sídlem v Rožmitále, nebo Benešově: 200 Kč

d)  za psa, jehož držitelem je poživatel 
invalidního, starobního nebo vdovského 
důchodu, který je jeho jediným zdrojem pří-
jmů, anebo poživatel sirotčího důchodu  200 
Kč.

Splatnost místního poplatku: 
- nejpozději do dne: 31.3. 

Úhrada místního poplatku: 
-    složenkou,
-   bankovním převodem, 
-   v pokladně MěÚ Broumov (budova I., 

první patro, č. dveří 234).

Bližší informace o místních poplatcích 
obce Vám budou poskytnuty na oddělení 
daní a poplatků, odbor finanční a školství 
MěÚ Broumov, třída Masarykova 239, 550 
14 Broumov, 

vedoucí oddělení paní Alenou Opatrnou, 
tel.: 491 504 224, 
e-mail: opatrna@broumov-mesto.cz 
a Bc. Věrou Kaněrovou, 
tel.: 491 504 249, 
e-mail: kanerova@broumov-mesto.cz
(budova I., první patro, č. dveří 235). 
Dále je možné využít webových stránek 

www.broumov-mesto.cz (Odbory a útvary 
MěÚ - odbor finanční a školství - Životní si-
tuace. Zde jsou pro občany připraveny návo-
dy na řešení životních situací.

 
Bc. Věra Kaněrová
oddělení daní a poplatků 
 MěÚ Broumov

Nové korzo pro psy
Broumovský hřbitov si v poslední době 

občané pletou s parkem, kde je možno venčit 
psy. V celé republice je přitom z hygienic-
kých, ale  i etických důvodů na hřbitov  vstup 
se psy pod pokutou zakázán. Pro gramotné 
je na každém vstupu písemný zákaz, pro ty 
méně gramotné je tu i silueta psů s páskou 
přes. To, co si místní obyvatelé dovolují, by 
si v Polici, Hronově, Náchodě nebo v Čer-
veném Kostelci nikdo nedovolil. A co na to 
strážci zákonů? Na hřbitově se objevují vý-
jimečně v době, kdy tu nikdo není, a tak není 
co řešit!

Místní poplatky 
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Služba stomatologické lékařské služby 
první pomoci v 1. pololetí 2014 
Rozpis služeb stomatologické lékařské služby první pomoci okresu Náchod v oblasti: 
Broumov, Police nad Metují, Machov. 
Ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 09.00-11.00 hod. 
datum služby  jméno lékaře                     adresa ordinace              telefon

04. - 05. 01 MUDr. Dana Kapitánová ZS, Meziměstí  491 582 381
11. – 12. 01 MUDr. Libor Kapitán ZS Meziměstí  491 582 381
18. – 19. 01 MUDr. Miloš Pastelák Sadová 44, Broumov 491 524 334
25. – 26. 01. MUDr. Petr Houštěk Poliklinika Broumov 602 333 466
01. – 02. 02. MUDr. Lukáš Neoral ZS  Police nad Metují 491 541 654
        602 333 452
08. – 09. 02. MUDr. Jaromír Kopecký 17. listopadu 387, Police n. M. 602 304 594
15. – 16. 02. MUDr. Ladislav Růžička ml.   Poliklinika Broumov 603 479 132
 22. – 23. 02.   Bc. J. N. Ogriščenko - dentista  ZS VEBA – Olivětín 66,  491 502 425
01. – 02. 03. MUDr. Vjačeslav Ogriščenko     ZS VEBA – Olivětín 66,  491 502 425
08. – 09. 03. MUDr. Lukáš Neoral ml. ZS  Police nad Metují 491 541 654
        602 333 427
15. – 16. 03. MUDr. Ladislav Růžička  Poliklinika Broumov 603 479 084
 22. – 23. 03. MUDr. Daniel Blažek ZS, Police nad Metují 491 543 844
29. -  30.03..  MUDr. Jaroslava Neoralová  Horní 109, Teplice n. Met. 491 581 394
        602 333 460
05. – 06. 04. MUDr. Jan Kubec  ZS Police nad Metují 491 543 398
 12. – 13. 04. MUDr. Dana Kapitánová ZS, Meziměstí  491 582 381
 19. 04. MUDr. Ladislav Růžička ml.    Poliklinika Broumov 603 479 132
 20. 04. MUDr. Miloš Pastelák Sadová 44, Broumov 491 524 334
 21. 04. MDDr. Petr Houštěk Poliklinika Broumov 602 333 466
 26. – 27.04. MUDr. Lukáš Neoral ZS  Police nad Metují 491 541 654
        602 333 452
01.  05. MUDr. Jaromír Kopecký  17. listopadu 387,  Police n. M. 602 304 594
03. – 04. 05. MUDr. Libor Kapitán ZS Meziměstí  491 582 381
 08. 05. Bc. J. N. Ogriščenko - dentista ZS VEBA – Olivětín 66,  491 502 425
10. – 11. 05. MUDr. Vjačeslav Ogriščenko ZS VEBA – Olivětín 66,  491 502 425
17. – 18. 05. MUDr. Lukáš Neoral ml. ZS  Police nad Metují 491 541 654
        602 333 427
24. – 25. 05.  MUDr. Ladislav Růžička  Poliklinika Broumov 603 479 084
 31. – 01. 06. MUDr. Daniel Blažek ZS, Police nad Metují 491 543 844
 07. – 08. 06. MUDr. Jaroslava Neoralová Horní 109, Teplice n. Met. 491 581 394
        602 333 460
14. – 15. 06. MUDr. Jan Kubec ZS Police nad Metují  491 543 398
21. – 22. 06. MUDr. Dana Kapitánová ZS, Meziměstí  491 582 381
 28. –29. 06. MUDr. Ladislav Růžička ml.    Poliklinika Broumov 603 479 132
 
 

Každoročně na sklonku roku bilancuje 
svou činnost Liga proti rakovině Náchod, 
občanské sdružení onkologických pacientů 
a přátel. Její členové tak mohli konstatovat, 
že rok 2013 byl pro tuto organizaci skutečně 
velmi úspěšný. 

Ze statistik klubů, pořádajících 15. květ-
na 2013 Český den proti rakovině – Kvě-
tinový den jasně vyplynulo, že náchodská 
pobočka, která je organizátorem této veřej-
né sbírky v našem regionu, se umístila v ce-
lorepublikovém žebříčku v počtu prodaných 

symbolických kytiček měsíčku lékařského s 
10 271 kusy na skvělém osmém místě s cel-
kovým výtěžkem na celostátní konto sbírky 
216 588 Kč! Nutno ještě také podotknout, 
že před naším regionem byly kluby z Prahy 
a dalších velkých měst (Hradec Králové, 
Liberec, Brno, Ostrava). Jak je vidět, díky 
spolupráci s 15 středními školami a skauty  
v mnoha městech a obcích Náchodska, 
Broumovska, Policka, Trutnovska, Novo-
městska a Jaroměřska jsme oblastí, kde li-
dem není zdraví lhostejné a kde má Květino-

vý den podporu. Zároveň je také důležité, že 
významnou část výtěžku, kterou z celkového 
účtu dostala pobočka zpět, věnovala jako ka-
ždoročně pro Hospic Anežky České v Červe-
ném Kostelci.

Prvořadým cílem Ligy proti rakovině 
Náchod je především soustavná preventivní 
činnost, ve které se její členové zaměřují ze-
jména na mladou generaci – středoškolskou 
mládež. Vždyť právě v období dospívání 
mladých lidí je nejvhodnější doba pro vznik 
správných postojů a návyků k celoživotní-
mu dodržování zdravého životního stylu.  
A ten je bezpochyby základem prevence 
všech závažných onemocnění, nejen nádo-
rových. 

V této oblasti se náchodské sdružení 
může pochlubit pozoruhodnými výsledky. 
V roce 2013 její členové proškolili na devíti 
přednáškách v náchodském regionu (Jirás-
kovo gymnázium Náchod, Vyšší odborná 
škola stavební a Střední průmyslová škola 
stavební arch. Jana Letzela Náchod, Střední 
škola propagační tvorby a polygrafie Velké 
Poříčí, Obchodní akademie Náchod) cel-
kem 291 středoškoláků a také 32 pedago-
gů, kteří k výchově ke zdravému životnímu 
stylu nemalým podílem přispívají. Součástí 
přednášek je vždy i nácvik samovyšetření 
pro prevenci rakoviny prsu na fantomových 
modelech, dvě krátká DVD a anonymní do-
tazník v rámci projektu Mamma Help. 

Další významnou součástí činnosti 
náchodské Ligy jsou školami velmi žáda-
né odborné přednášky předsedy pobočky, 
dlouholetého vedoucího lékaře oddělení 
klinické onkologie náchodské nemocnice 
MUDr. Vladimíra Müllera, o vzniku a pří-
činách rakoviny pod názvem Rakovina je 
choroba genů. Tyto přednášky již vyslechli 
žáci Jiráskova gymnázia Náchod, Gymnázia 
a SOŠ Jaroměř a Gymnázia Broumov. 

V preventivní činnosti bude Liga proti 
rakovině Náchod pokračovat i v novém roce 
2014. Na zimní a jarní období má již naplá-
nované termíny školení a přednášek v něko-
lika středních školách na Náchodsku. Další 
Květinový den se uskuteční ve středu 14. 
května 2014. Liga proti rakovině Náchod, 
obecně prospěšná společnost, založená  
v roce 1993, sídlí v budově Městského úřa-
du Náchod, Palachova 1303, 1. poschodí,  
č. dveří 121. Návštěvním dnem je středa od 9 
do 13 hodin, kdy jsou její členové k dispozici 
pro dotazy a konzultace. Dále je možno vy-
užít telefonického spojení 491 405 491 nebo 
emailu lpr.nachod@seznam.cz.

V roce 2014 přejí členové náchodské po-
bočky všem především pevné zdraví!

Liga proti rakovině Náchod bilancovala
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Celý život sbíral dnes 94letý občan 
Broumova prof. Zdeněk Kostka pře-
devším všechno, co souvisí s klasickou 
hudbou. Gramofonové desky, CD nosiče, 
operní libreta, noty, hudební literaturu. 
Celou svoji rozsáhlou sbírku, která ob-
sahuje tisíce položek, věnoval profesor 
Kostka koncem minulého roku Brou-
movskému klášteru, Benediktinskému 
opatství sv. Václava v Broumově.

Zdeněk Kostka se narodil v Sukoradech 
u Hořic a po maturitě odešel do Prahy na 
konzervatoř. V roce 1945 dosáhl univerzit-
ního hudebního vzdělání a dál profesionálně 
uplatňoval své talenty, které u něho rozpo-
znali již v Hořicích. Absolutní hudební sluch 
a dokonalou paměť nejen hudební. Ještě na 
vysoké škole nastoupil na doporučení profe-
sora Václava Holzknechta do Českosloven-
ského rozhlasu. Prošel všemi místy v hudeb-
ní redakci, kde celých 40 let až do důchodu 
pracoval jako pianista a korepetitor. Přesto, 
že nikdy nebyl členem KSČ, nejen doprová-
zel významné světové muzikanty, kteří do 
Prahy a do rozhlasu během let přijížděli, 
ale organizoval všechno potřebné pro jejich 
koncerty a natáčení. Svými talenty, schop-
nostmi a vstřícností mezi nimi získal řadu 
přátel a součástí jeho sbírky je také asi stov-
ka podpisů, většinou s věnováním a malým 
dárkem od hudebních osobností z celého 
světa.

V poslední době uspořádal pro brou-
movské seniory dvakrát „Hovory s hudbou“, 
kde uchvátil svojí dokonalou pamětí a obdi-
vuhodnými klavírními výkony. K darované 
sbírce prof. Kostka pro čtenáře Broumov-
ských novin napsal:

„Shromažďoval jsem tento archiv od 
svých 20 let, budoval vše s velkou láskou ke 
klasické hudbě. Jsem velice rád, že celý ar-
chiv bude pohromadě a myslím, že i v bezpe-
čí benediktinského kláštera.

Co nejvíce ovlivnilo vznik archivu  
a čeho si nejvíce vážím? Nehynoucí zásluhu 

na tom všem má moje žena. Ta celá léta tr-
pělivě snášela mé hraní i časté navštěvování 
hudebních antikvariátů v různých městech. 
Jen díky ní jsem mohl dát vše do stavu, abych 
to mohl s klidným svědomím dnes takto da-
rovat s nadějí, že vše poslouží dalším zájem-
cům. To vše jsem jí po léta sliboval. Bohužel 
mou radost se mnou nesdílí, zemřela 10. čer-
vence 2013.

Z celého archivu jsou pro mne nejvzác-
nější věnování na fotografiích, která jsem 
získal od nejvýznamnějších umělců 20. 
století, s nimiž jsem měl to štěstí se setkat, 
díky svému zaměstnání v Československém 
rozhlase. Předně bych chtěl vzpomenout 
věnování mého vzácného přítele, velkého pi-
anisty Rudolfa Firkušného, Emila Mikelku, 
mého učitele na konzervatoři, prof. M. Do-
ležila, mého učitele dirigování na univerzitě, 
též pozdějšího velice důvěrného přítele prof. 
Františka Spilku. Vážím si věnování od celé 
řady umělců: Igora Stravinského, Arama 
Chačaturjana, největšího pianisty 20. stol. 
Artura Rubinsteina, přítelem mne zde nazý-
vá Rudolf Friml, je tu věnování mého osob-
ního přítele básníka Josefa Hiršala i slavné-
ho českého zpěváka Pavla Ludikara, celkem 
přes 450 podpisů.

Páteří celého rozsáhlého archivu je přes 
1200 gramofonových desek. Jsou na nich 
zastoupena ta největší díla skladatelů ob-
dobí klasiky: Haydn, Beethoven, Mozart, 
Brahms, z našich Dvořák, Smetana, celé dílo 
Leoše Janáčka, zkrátka vše od klasiků až po 
dnešek. Také slavní zpěváci: Caruso, Des-
tinnová, Gigli i Šaljapin, staré písně zpívá K. 
Hašler. Toto je jen nepatrný výčet. 

V archivu jsou velké americké desky Co-
lumbia o průměru asi 70 cm, ale také ruské 
„destičky“, které se vejdou do dlaně, a 150 
malých desek, na které nahrávali největší in-
terpreti kratší díla, která se po koncertě při-
dávala, nebo věci, které oceňovali poslucha-
či vždy velkým potleskem (Toselli serenada, 
Humoreska, Saint-Saens Havanaise, Poem 
atd.). K deskám je vždy přiložen abecední 
seznam.

Součástí jsou katalogizované nahrávky 
na CD. Mezi jiným Beethovenovy Sonáty, 
skladby Čajkovského, Debussyho a dalších. 
Zpívá tu Maria Callas, Caruso, Šaljapin, jsou 
zde nahrávky v provedení Rachmaninova, 
Ravela, Rubinsteina, koncerty pod říze-
ním Herberta von Karajana, Toscaniniho...  
V archivu jsou i jedinečné video nahrávky 
například všech 9 symfonií Beethovena nebo 
Debussyho „Faunovo odpoledne“ a jiné.

Nahrávky mimořádné ceny jsou i na cca 
300 audiokazetách. Vedle hudebních, kde 
hraje například sám G. Mahler nebo Bern-
stein poprvé Rhapsody in Blue, zpívá Ema 

Destinnová, mluví i zpívá Vlasta Burian, 
jsou zde projevy E. Beneše, G. Marconiho 
(1901), T. G. Masaryka a dalších státníků.

Částí archivu jsou i knihy o hudbě, ency-
klopedie, sborníky, slovníky a mnoho růz-
ných seznamů dirigentů, pianistů, knížky  
o hudební teorii. Jeden z nejvzácnějších darů 
je přibližně 160 let starý německý herbář, 
který používala moje žena. 

Mezi knihy jsem zařadil i 120 kusů sta-
rých desek, na nichž zpívají staří čeští zpě-
váci, a pak desky, podepsané při lisování, 
Emil Burian (+1926), Jiří Huml (+1948)  
a další. Je tu řada libret oper i operet, také 
seznam 2400 oper, dnes většinou zapome-
nutých, a moje celoživotní práce „Novino-
vé výstřižky“, které mapují celé 20. století.  
V nich jsem abecedně uspořádal, co jsem kde 
o hudbě našel česky, německy i francouzsky, 
co v knihách o skladatelích a dalších osob-
nostech hudebního dění té doby čtenář jinde 
pravděpodobně nenajde.“

Celé toto bohatství nabízel profesor 
Kostka lidem a institucím v Broumově,  
o kterých soudil, že by jej mohli využívat, 
hned v roce 2000, kdy se sem za rodinou při-
stěhoval. Všude byl odmítnut. Slyšení našel 
až před dvěma lety v Agentuře pro rozvoj 
Broumovska. Vedení „Agentury“ využilo 
zájmu Benediktinského opatství v Broumo-
vě v zastoupení správce Přemysla Sochora,  
a Kamil Hušek celou věc zprostředkoval. 
Dnes je archiv z velké části přestěhován  
v broumovském klášteře.    Jindřich Horkel

Broumovský občan daroval klášteru 
svou celoživotní hudební sbírku

Umět se dobře postarat 
o zákazníka

Přesvědčil jsem se, že stále platí, že náš 
zákazník je náš pan. A to je moc dobře.  Ne-
dávno jsem navštívil provozovnu SERVIS 
SOKOL s.r.o., která se nachází v ulici Obrán-
ců míru pod broumovským náměstím. 

Již delší dobu jsem měl stále problém se 
zámkem u garáže. Stále se zasekával, nepo-
mohla ani výměna vložky. Tak jsem se zašel 
poradit s panem Sokolem. Vysvětlil mně,  
v čem problém spočívá, a bylo po starostech. 
Od té doby je pro mne zamykání garáže bez-
problémové.

Pan Sokol s manželkou se nezabývá pou-
ze prodejem a servisem různých zámků, ale 
také výrobou klasických klíčů. Jak vím, je 
schopen vyrobit jakýkoliv klič podle vzorku, 
který mu přinesete. Není pro něho těžké vy-
robit nebo objednat jakýkoliv klíč k vašemu 
autu. Je vidět, že si svého servisu skutečně 
hledí a snaží se vyhovět svým zákazníkům, 
a to je nedůležitější. Chtěl bych jemu a jeho 
manželce popřát do tohoto nového roku 
hodně zdraví, štěstí a spokojenosti. Věřím, 
že kdo využije jejich služeb, bude spokojený, 
jako jsem byl já.                                    Petr Cirkl
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Ze života broumovských škol

Měsíc leden 
na ZŠ Kladská            

Tento měsíc začal  vystoupením ,,Tří krá-
lů“. Do tříd  chodili ,,králové“, zpívali a přáli 
všem svým spolužákům krásný nový rok.

Vzhledem k tomu, že všechny granty  
v kalendářním roce 2013 byly velmi úspěšné 
a žáci všechny akce přijali s nadšením, učite-
lé se již v tomto měsíci  začínají připravovat 
k napsání nových grantů. Opět se budeme 
zaměřovat na pohybové soutěže, dopravní 
a zdravotní výchovu a prevenci kriminality. 
Také bychom chtěli v příštím roce i nadále 
spolupracovat s polskou speciální školou 
z Nové Rudy, neboť naše společné setkání 
v prosinci bylo velmi přátelské a přínosné 
pro obě strany. Navštívili jsme broumovský 
klášter. Pro hosty jsme si také připravili kul-
turní a vánoční vystoupení. Společně jsme si 
vyzdobili vánoční stromeček.

V lednu se žáci  chystají na školní vý-
tvarnou soutěž ,,Jak si představuji zimu“. 
Pomocí různých výtvarných technik se bu-
dou snažit zachytit svoje představy o  zimě  
a také doufat, že opravdová zima ještě přijde. 
Nejzdařilejší práce budou opět vystaveny ve 
vestibulu školy.

Ve škole se úspěšně rozvíjela i činnost 
kroužků. Velký zájem měli žáci o kroužky 
stolního tenisu, keramický, cyklistický a po-
čítačový.

Měsíc leden je pro žáky, jejich rodiče  
i učitele velmi významný, neboť dostávají 
vysvědčení za první pololetí školního roku. 
Každý třídní učitel zhodnotí učební výsledky 
a chování žáků.

V II. pololetí chceme pro žáky připravit 
opět nové akce a soutěže a tím přispět k har-
monickému rozvoji osobnosti každého žáka.

Vedení školy

Zprávičky 
z Masarykovy školičky

• V týdnu od 7. do 9. ledna 2014 jsme 
v naší škole přivítali paní učitelky a budoucí 
prvňáčky  z mateřských škol v Broumově. 
Děti si vyzkoušely, jaké je to být školákem 
a sedět ve školní lavici. Společně s p. učitel-
kami budoucích prvních tříd zpívaly, cviči-
ly, počítaly, četly obrázky a první písmena, 
luštily hádanky a zkoušely vyplnit pracovní 
listy. Předškoláčkům se školní práce dařila  
a doufáme, že se s nimi setkáme v září příští-
ho školního roku.

• Ve čtvrtek 9. ledna proběhl DEN 
OTEVŘENÝCH DVEŘÍ. Děti i jejich rodiče 
si přišli prohlédnout prostory 1. stupně Ma-
sarykovy základní školy. V různých třídách 
byly připraveny drobné úkoly, děti si pohrály 
ve školní družině a rodiče si odnesli informa-
ce o výuce a jiných aktivitách školy.

Na „kukandu“ do školy, 
aneb zápisu 
se nebojíme!

Protože 30. ledna 2014 se uskutečnil 
zápis do prvních tříd základních škol, nene-
chali jsme nic náhodě a všichni předškoláci 
z Mateřské školy Broumov šli předem omrk-
nout, jak to ve škole vlastně vypadá.

Na návštěvě na Masarykově základní 
škole nás přivítaly paní učitelky budoucích 
prvňáčků. Usadily děti do školních lavic  
a začala hra „Na školu“. Pro děti byl připra-
ven program, ve kterém plnily různé úkoly, 
jako uhádnout hádanky, vybarvit omalován-
ku, počítat, cvičit a zpívat. Za splnění všech 
úkolů si děti vysloužily zlatý klíč. Ten otevírá 
bránu právě do této základní školy.

Také druhou základní školu v Broumo-
vě jsme nemohli vynechat. 

Na tzv. „Hradebce“ jsme měli možnost 
vidět výuku přímo v prvních třídách a děti  
z mateřinek se do výuky i přímo zapojily. Ab-
solvovaly jednu vyučovací hodinu, ve které 
si s prvňáky vyzkoušely číst, počítat, zpívat  
a cvičit. Největší zážitek však děti měly z prá-
ce na interaktivní tabuli.

Když jsem se pak zeptala, ve které škole 
se dětem líbilo víc...cituji: „My snad ani ne-
víme, to je těžký, v obou to je dobrý!“ Tak vi-
díte, dětem se ve školách líbilo a moc se tam 
těší. 

Michaela Šišková, MŠ Broumov
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Oznámení uchazečům o studium 
Přípravné kurzy k přijímacím zkouškám se konají
27. 2. 2014 a 5. 3. 2014
V tyto dny v době od 14.00 do 16.00 si můžete v budově Gymnázia v Broumově vyzkou-

šet, jak budou vypadat přijímací zkoušky do čtyřletého i do osmiletého gymnázia. Učitelé 
gymnázia s vámi formou příkladů proberou nejdůležitější části učební látky základní školy, 
kterou byste měli k přijímacím zkouškám ovládat. Zkusíte si také cvičné testy z obecných 
studijních předpokladů. Zjistíte tak, co byste se případně měli k přijímacím zkouškám ještě 
doučit, a u skutečné přijímací zkoušky budete mnohem klidnější.

  Karel Výravský, ředitel školy
 Malá vzpomínka
 
Čas vánoční a novoroční by měl také 

sloužit k zastavení, k ohlédnutí, k pře-
mýšlení o věcech okolo nás. Ke vzpomín-
ce na ty, kteří již jsou na věčných prázd-
ninách. V březnu to budou již čtyři roky, 
kdy odešel bývalý ředitel broumovského 
gymnázia Jan Holý. Až s odstupem času 
někdy oceníte rozhodnutí, která jste 
třeba v té době nechápali. Jedno z těch 
nadčasových rozhodnutí bych chtěl při-
pomenout.....psal se rok asi 2001, možná 
2002, to není podstatné. Tehdejší stu-
dent, možná kvinta, snad již sexta, se na 
školním záchodě opil litrem bílého vína 
tak, že o světě moc nevěděl. Byl nalezen  
a odveden do ředitelny. Někteří požado-
vali vyloučení ze školy, jiní podmíněné 
vyloučení, ve vzduchu visela trojka z cho-
vání a já nevím jaké další tresty. Okamži-
tě vyloučit ze školy....Ředitel školy do ře-
ditelny nikoho nepustil, zavolal rodiče a ti 
si svoji ratolest odvezli nenápadně domů. 
Nedělo se potom NIC. ....co bylo potom 
se studentem dál? Udělal maturitu s vy-
znamenáním, dnes má vysokou školu, je 
inženýrem, má slušnou práci, oženil se  
a má malé rozkošné dítě.... Už chápete 
sílu tohoto rozhodnutí?                        (mk)

Aleš Ottmár - diplomat, 
toho času v Kábulu, maturoval 2001:
 
Broumovsko - můj kraj a místo, kam se rád vracím, kde mám přátele a kde je mi fajn. 

Genius loci Broumovska má mnoho podob, od historického benediktýnského kláštera, který 
je dominantou města Broumova, Teplicko-adršpašských skal - největšího skalního města v 
Evropě, po panenskou přírodu a krajinu, v které dominuje především barokní architektura 
a vesnická obydlí.  Je to právě duch místa, kvůli kterému se vracíme na nám blízká místa. 
Broumovsko pro mě bude navždy spjato s dětstvím a studentskými léty, které jsem strávil 
nejprve na Základní škole v Meziměstí a poté na broumovském gymnáziu. Člověk potřebuje 
vzpomínky, jako potřebuje vodu. Vzpomínky jsou pro nás zdrojem energie, motorem, který 
nás žene kupředu.

Často vzpomínám na to, jaké to bylo chodit po chodbách gymnázia jako student. Dívat se 
na krásné studentky běhající s rozevlátými vlasy a s usměvavou tváří po schodech. Nejednou 
jsme je pozorovali z ochozů. To Vám byl kolikrát tak krásný pohled! Jistě lepší než sledovat 
výrazy a chůzi učitelů nesoucí v rukou písemné práce. Znáte ten pocit drobného mrazení, 
když vstoupíte na místa, která dobře znáte, kde jste nechali kus svého já, kus své historie, ale 
už tam nepatříte? Podobný pocit mívám, když vstupuji velkými dřevěnými bytelnými dveřmi 
do budovy Gymnázia v Broumově. Kdo ví, zdali podobné pocity zažívali i Alois Jirásek, Alois 
Rašín či Stanislav Brandejs? Vstupujete na místa, která pro Vás i dnes hodně znamenají, prá-
vě pro to své já, které jste tam zanechali. Hledáte ho, vidíte ho, jak jde po schodech, jak se 
pohybuje po chodbách, jak sedí v lavicích a rychle se snaží dohnat učivo, které vidělo jen z 
rychlíku, jak je zkoušeno, jak nezná, jak tuší, jak ví a jak mu je hezky, jak vystupuje unavené 
a vyčerpané, ale přesto šťastné ze dveří, kde skládalo zkoušku z dospělosti. Hledáte ho všude 
a je Vám mrazivo po těle. Na starších nástěnkách narazíte na fotografii z výměnného pobytu 
v Anglii. Opět se pousmějete a jste dobiti energií. Potkáváte nové tváře stále krásně mladých 
a svěžích studentů. Pedagogický sbor zaznamenal drobné změny, ale genius loci broumov-
ského gymnázia je stále stejný. Úroky z energie a píle, dá-li se to tak nazvat, kterou jsem na 
Gymnáziu v Broumově zanechal, si snažím vybírat stále, když se na Broumovsko vracím. 
Věřím, že broumovské gymnázium bylo a je podobnou holí v ruce cestou životem i dalším 
kamarádům a studentům, nejen mně.

Jak na tom jsou studenti 
kvarty broumovského gymnázia jsme se 

mohli přesvědčit ze zprávy společnosti Scio. 
Bylo hodnoceno celkem 17500 žáků nižších 
gymnázií a základních škol, výsledky stu-
dentů broumovské kvarty jsou hodnoceny 
jako špičkové a patří mezi 10% nejúspěšněj-
ších škol v celé republice.                       (mk)

Zimní olympiáda mládeže:
Ve dnech 19. - 23. ledna proběhla v okolí Žďáru nad Sázavou celostátní 6. Zimní 

olympiáda dětí a mládeže. Jednou z disciplín byl lyžařský orientační běh, ve kterém za 
Královéhradecký kraj soutěžil Ondřej Volák, student broumovského gymnázia (sekun-
da). V závodu na krátkou trať získal skvělé 4. místo, na střední trati byl 14. a ve štafetách 
13. z 28 soutěžících.      

Bára Voláková
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Z činnosti Policie ČR a Městské policie

Upozornění všem motoristům 
ŠKOLENÍ  ŘIDIČŮ – AMATÉRŮ

Automotoklub Broumov opět pořádá 
pravidelné školení řidičů – amatérů, kte-
ré proběhne ve dvou termínech: 

v úterý 25. února 2014
a    v úterý 4. března 2014,
vždy v čase od 17. do 19. hodin.
 
Cena školného bude činit : 30,- Kč.

Náplní letošního školení bude 
především :
- Silniční zákon č. 361/2000 sb.
- novinky v pravidlech silničního 
provozu
- změny v dopravním značení 
v Broumově
- aktuální výklad rovněž poskytne 

přítomný npr. Bc. Petr Špaček z ředitel-
ství Dopravního inspektorátu v Náchodě.

Na toto školení, které bude v obou 
termínech probíhat v učebně Autoškoly 
Fiedler, s.r.o. Broumov, všechny řidiče-
-amatéry co nejsrdečněji zve  

Výbor Automotoklubu Broumov

 

- Přestože byli chyceni pachatelé, kteří 
vykrádali zahradní chatky a jiné objekty, po-
kračovaly podobné krádeže: Z jedné z chatek 
bylo ukradeno nářadí v hodnotě 35.000 tisíc 
korun. 

- Z garáže bylo odcizeno nářadí a insta-
lační materiál. 

- Další pachatel byl chycen, když vykradl 
chatku, kde vzal lampu a obraz. 

- Došlo k vloupání do přízemí neobýva-
ného domu a odcizeno nářadí. 

- Ze dvou prodejen byly ukradeny pro-
pan-butanové lahve.

- Šetří se případ vniknutí do vozidla  
a odcizení peněženky s doklady a finanční 
hotovostí.

- Byl chycen pachatel vloupání do provo-
zovny a dalších objektů. Byl poslán do vazby 
a bude také stíhán za šíření psychotropních 
látek. 

 - V šetření je případ odcizení trezoru  
z jednoho podniku.

- Chycen byl zloděj vleku naloženého 
dřevem.

- „Sběrači kovů“ ukradli 6 metrů mědě-
ných okapových rour.

- Trestného činu se dopustil pachatel, 
který se vloupal do králíkárny a ukradl dvě 
samice.

- V minulém měsíci bylo vyšetřováno ně-
kolik podvodů: Neznámý pachatel uzavíral 
úvěrové smlouvy, ale peníze od úvěrové spo-
lečnosti nepředával smluvním stranám. 

- Zjištěn řidič, který jezdil bez vlastních 
dokladů a vydával se  za jinou osobu.  

- Opět bylo hlášeno několik případů, kdy 
byly zaplaceny věci objednané po internetu, 
ale zboží nebylo dodáno.

- Je stíhána žena, která si půjčovala a ne-
vracela peníze.

- Mezi dvěma muži byl dohodnut prodej 
marihuany. Údajný prodejce vyinkasoval 
500 Kč a s penězi utekl, aniž by nějakou ma-
rihuanu předal. 

- Byla šetřena údajná krádež peněženky 
z nákupní tašky v prodejně. Záznamy z ka-
mery ukázaly, že k odcizení nedošlo. Údajná 
okradená měla peněženku v ruce v době, kdy 
u poklady platila.

- Na Silvestra dva nezletilí a jeden dospě-
lý pod vlivem alkoholu poškozovali zaparko-
vaná auta a ulamovali zrcátka.

- Policie byla nucena opět řešit spory  
a fyzická napadení: Dva muži si vyhrožovali 
fyzickým napadením a likvidací. Dva bratři 
skončili na protialkoholní záchytce, když 
předtím se chtěli prát a uráželi okolní osoby 
a nechtěli uposlechnout policejní hlídku.

- K domácímu násilí byla přivolána hlíd-

ka, ale muž pod vlivem alkoholu ještě stačil 
zlikvidovat zařízení kuchyně. 

- Spor o děti řešil tchán s bývalým zetěm 
rvačkou. 

- V restauraci došlo k vzájemnému napa-
dení mezi mužem a ženou. Rvačka se strhla 
kvůli neprovedeným, ale předem zaplace-
ným opravám bytu.

- Ke správnímu řízení byl předán muž, 
který obtěžoval souseda zprávami SMS, vy-
hrožováním a neustálým zvonění do bytu.

- Po novém roce byly zjištěny dvě osoby, 
po kterých se pátralo: Na Vánoce si z ústavu 
vzali půlročního kojence, kterého nevrátili.

-  Opět byli přistižení řidiči bez oprávně-
ní řídit, jeden měl dokonce v autě drogy, dru-
hý nadýchal jedno promile alkoholu v krvi.

- Stíhán je muž, který se nechal odvézt 
taxíkem, ale po dovezení na místo utekl bez 
placení.

- Neznámý pachatel rozbil boční sklo 
auta dlažební kostkou.

Počet trestných činů na Broumovsku za 
poslední léta stoupá: 2011 - 287, 2012- 340. 
2013 - 384. Kladné je, že bylo objasněno 58 
% případů, což je nejlepší výsledek v okrese 
- o 6 %.

 Za informace děkujeme 
komisaři Slišovi

Městská policie
- na žádost Policie ČR kontrolovala ka-

merový systém,
- předala nalezené doklady majitelce - 

paní  z Radvanic,
- nalezené poškozené dopravní značky 

předala Technickým službám,
- vyjela do Máchovy ulice, kde byla po-

škozena celkem čtyři vozidla a v souvislosti 
s tím zajistila čtyři mladíky, které následně 
převezla na služebnu Policie ČR k dalším 
úkonům,

- odchytla psa na parkovišti u hřbitova  
a předala ho majitelce, 

-  opakovaně vyjížděla do Penny mar-
ketu, kde byly nahlášeny drobné krádeže. 
Všechny tyto krádeže byly řešeny na místě  
v blokovém řízení, 

-  usměrňovala dopravu na místě doprav-
ní nehody,

-  asistovala Policii ČR při otevření bytu,
-  zjistila majitele stáda ovcí, které se po-

hybovalo na komunikaci v ulici Na Výsluní. 
Přivolaný majitel si ovce odvedl. 

 Za MP Havelka 

Broumovští senioři 
strávili odpoledne 

vzpomínkou na 
Františka Nepila

 
V úterý 14. ledna jsme uskutečnili pro se-

niory přednášku na téma „Dobré a ještě lepší 
vzpomínání na Františka Nepila“. Přednáš-
ku si připravila paní prof. J. Hromádková. 
Přiblížila nám jeho humorná zamyšlení nad  
lidskými a společenskými nešvary, úryv-
ky autorových drobných zábavných próz 
ze života, rozhlasové sloupky - promluvy  
a pohádky pro děti. Povídání profesorky 
Hromádkové bylo velice poutavé a procítě-
né. Všichni účastníci odcházeli spokojeni   
a obohaceni o některé nové poznatky. Větši-
na z nás má ještě v paměti jeho nezapome-
nutelný a charakteristický hlas, který jsme 
slyšeli z rozhlasu. V konferenčním sále IC 
se nás sešlo celkem 40. Vítaná byla výstavka 
knih, kterou připravil syn přednášející Miloš 
Hromádka.  

Všem za pomoc při realizaci akce děku-
jeme.  

KS  Horáková
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Jeden rok práce 
střediska Triangl 
na Broumovsku

Broumov - Roční fungování střediska 
Triangl na Broumovsku, nejodlehlejšího vý-
běžku Královéhradeckého kraje je z hlediska 
jeho celokrajské působnosti důležitým poči-
nem. Středisku Triangl se podařilo rozšířit 
právě na Broumovsko nabídku programu 
Sanace rodiny a roční práce s potřebnými 
rodinami přináší své první výsledky. 

Triangl je jedno z pěti středisek Občan-
ského sdružení Salinger, poskytující sociální 
služby nejen v Hradci Králové, ale celoplošně 
v celém kraji. V březnu oslaví jeden rok svého 
fungování na Broumovsku. Svým klientům - 
rodičům a jejich dětem - poskytuje pomoc  
a podporu formou programu Sanace rodiny. 
Tento program je zaměřen na rodiny, které 
si neumějí s problémy poradit, nebo kterým 
se nedaří se s nepříznivou situací vyrovnat a 
v důsledku zanedbání péče zde hrozí riziko 
odebrání dětí do ústavní výchovy. 

Rodiče a jejich děti, i na Broumovsku, 
zažívají mnoho radostí, ale i řadu zklamání, 
neúspěchů a potíží. Neřešených problémů 
bývá v rodinách celá řada: nedostatek finan-
cí, dluhy a exekuce, dlouhodobá nezaměst-
nanost, nedorozumění v partnerských vzta-
zích, výchovné potížemi s dětmi, psychická 
onemocnění. Představují dnes pro rodiny 
velkou zátěž, s kterou se samy těžko vyrov-
návají. 

Sanace rodiny je v Broumově a okolí vy-
konávána jednou sociální pracovnicí, která 
dochází zpravidla jednou týdně do 11 rodin. 
S rodiči a dětmi hovoří o problémech, které 
rodinu nejvíce ohrožují, a společně se snaží 
nalézt uspokojivé řešení. Zapojeni jsou rodi-
če i jejich děti, nápomocny jsou ale také další 
instituce, především Odbor sociálně právní 
ochrany dětí a mládeže (OSPOD) v Brou-
mově, školy a školky, lékařské ambulance, 
psychologická centra, volnočasová zařízení 
a centra, azylové domy, Diakonie a policie. 
Sociální pracovnice zmíněného odboru so-
ciálně právní ochrany dětí a mládeže zastá-
vají důležitou roli při spolupráci s pracovnicí 
Trianglu. Jedná se o vytipování a oslovení 
rodin vhodných k zařazení do programu Sa-
nace, následnou spolupráci i průběžné a ko-
nečné vyhodnocení, jak se sociální pracovni-
ci podařilo programem intervenovat v dané 
rodině. 

Snahou Trianglu a jeho pracovníků není 
řešit problémy za klienta, ale naopak jej  
v rámci jeho možností motivovat k vlastní 
aktivitě, poskytovat mu náhled v rizikových 
situacích a pomoci mu pochopit a nést ná-
sledky svých rozhodnutí.

Když jsme se v prosinci loňského roku na 
výroční schůzi probírali naší spolkovou čin-
ností, shodli jsme se, že rok 2013 byl rokem 
úspěšným, rokem, kdy se nám podařilo ně-
kolik pěkných věcí. 

Hned z kraje jsme si sehnali vlastní elek-
trocentrálu, čímž jsme přestali být závislí na 
různých výpůjčkách. První akcí byl pak Jarní 
úklid Broumovska, kterého jsme se účastnili 
čištěním lesa v blízkosti našeho pěchotního 
srubu. Rok 2013 byl pro nás také prvním ro-
kem, kdy jsme se nevěnovali na bunkru pou-
ze úklidové činnosti nebo drobným opra-
vám. Po letech se podařilo bunkr definitivně 
zbavit veškeré suti a začít s úpravami uvnitř 
objektu. První pracovní víkend byl ve zna-
mení čištění pravého diamantového příkopu 
a demolice cihlové přístavby v Batňovicích, 
ze které jsme získali cihly pro budoucí příč-
ky. Právě práce v Batňovicích nás zaměst-
nala na celý květen. Dokonce i první červ-
nový pracovní víkend byl o cihlách a jejich 
úklidu z prostranství před bunkrem dovnitř.  
O letních prázdninách jsme nezaháleli, hned  
z počátku jsme se představili 6. července  
v Houdkovicích u Opočna při příležitosti 75. 
výročí mobilizace. Na víkendové pracovní 
akci jsme se pustili do čištění septiku OMS  
a podařilo se nám přivařit i poslední dva 
zbývající úchyty maskovací sítě na střechu 
objektu. Vrcholem pak bylo započetí vyzdí-
vání cihlové příčky oddělující ubikaci velitele 
od telefonisty.

O letním pracovním týdnu jsme opravi-
li schodiště do spodního patra, natřeli další 

vrstvu izolace na střechu objektu a hlavně 
se významně pokročilo v rekonstrukci cih-
lových příček v levé části objektu. Na Den 
evropského kulturního dědictví 14. září se 
náš spolek zapojil do společného otevíracího 
dne všech pevnostních muzeí v oblasti ŽSV 
T (Trutnov) a N (Náchod) pod názvem Den 
opevnění na Trutnovsku. Při tomto víkendu 
jsme se kromě provádění návštěvníků věno-
vali opět zdění cihlových příček. Koncem 
září jsme se zúčastnili přehlídky tuzemských 
i zahraničních pevnostních muzeí FORT 
EXPO pořádaného v areálu pevnosti Dobro-
šov. V listopadu byl náš spolek součástí ka-
ždoročního Srazu pevnostních muzeí, letos 
pořádaného pod patronací osádky pěchot-
ního srubu   T-S 44 Na Pahorku v Trutnově 
Poříčí. Rekonstrukční práce jsme ukončili 
dokončením cihlových příček v levé části 
objektu a finalizací oprav schodiště. Příčky  
v pravé části objektu jsme si ponechali na rok 
letošní. 

Krom tohoto se našim členům podařilo 
spustit nový web na adrese www.t-s19.cz  
a dokončit sérii virtuálních modelů bunkrů 
z oblastí Trutnov a Náchod pro interneto-
vou databázi na adrese www.opevneni.cz. 
Na výroční schůzi pořádané v restauraci 
Vyhlídka na Janovičkách jsme se definitivně 
rozloučili s bývalým členem Janem Kolís-
kem.

Za náš spolek děkuji všem, kteří nám  
v loňském roce pomohli, ať už to bylo čímko-
liv.            Jan Vachtl     KVH T-S 19 Turov

Ohlédnutí za rokem 2013 
v podání KVH T-S 19 Turov
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O malebnou krajinu 
Broumovska 

je zapotřebí pečovat 
Již pátým rokem se ve Stromodění sna-

žíme svým  způsobem zapojit do této péče a 
přivést k této aktivitě na Broumovsku děti  
i dospělé. Dovolte mi seznámit Vás krátce  
s plánem činnosti pro tento rok. 

Konec zimy máme vždy vyhrazený na 
plánování akcí, kalkulace  a také  sepisování 
výroční zprávy. Na jaře se věnujeme jarnímu 
úklidu - výzvou Vás pozveme na Jarní uklí-
zení, kde si každý vybere svou trasu nebo 
prostor pro uklid. I u této aktivity jde o to být 
sám aktivní v tom, co je zapotřebí udělat. Na 
jaře nás také čekají výchovné řezy a péče o již 
vysazené stromy. Již máme vyhlídnuté a do-
mluvené místo, kde bude možné realizovat 
výsadby několika stromů (vše je zatím v jed-
nání). Také máme vlastní školkové stromky 
- péče o ně také patří mezi naše úkoly.  Letos 
už to bude třetím rokem, kdy jsme získali  
hektar pozemku v Martínkovicích, kde se 
snažíme vytvořit z tohoto původně velmi 

zapleveného pozemku krásně rozkvetlou 
louku. Letos navíc již máme domluveny dva 
včelíny a plánujeme jejich instalaci a učení 
se práci se včelami. Louka potřebuje stálé 
odplevelování invazivních druhů a také tra-
diční péči o louku. Přestože jsme loni nakou-
pili 4 kosy, tak kosíme zatím jen ty nejnedo-
stupnější a také  nejhezčí úseky a zbytek si 
necháváme kosit strojem. Kosit kosou to má 
své kouzlo, kosení louky je ale časově nároč-
nější.  V prosincovém čísle jsem chtěla zre-
kapitulovat a poděkovat za spolupráci v roce  
2013.  Vím, že to bude asi vypadat zvláštně 
nyní v únoru, nicméně mám i tak pocit, že 
to lidem, kteří Stromodění věří a pomáhají, 
dlužím. Moc Vám všem děkuji za pomoc při 
úklidu 11tun odpadků z Broumovska. Moc 
Vám děkuji za pomoc při výsadbě 30 vzrost-
lých jeřábů v Heřmánkovicích. Moc Vám dě-
kuji za celoroční pomoc při pracích na Mo-
týlí louce. Nebudu jmenovat, Vaše jména se 
objeví ve výroční zprávě a také jsou uvedena 
na našem webu. Budeme se těšit na setkání 
s Vámi, na společnou práci a na společnou 
radost z proměny místa.         Eva Janečková

Sdružení 
Canticum Broumov 
realizovalo v letošním roce 

projekt česko-polské spolupráce 
s názvem „Hudba nezná hranic“, 
reg.č. CZ.3.22/3.3.02/12.03508 

Partnerem tohoto projektu byla Bib-
lioteka publiczna Gminy i Miasta Radków. 
Projekt měl několik aktivit. 

První aktivitou bylo vydání notového 
materiálu se skladbami regionálních autorů. 
Na společné práci se podíleli oba partneři  
a společným úsilím se podařilo vydat publi-
kaci, která obsahuje skladby autorů z Brou-
movska na české straně a na straně polské 
autorů majících nějaký stav k danému úze-
mí. Tisk not zabezpečil polský partner. 

Druhou aktivitou byla společná orga-
nizace Festivalu Ignaze Reimanna. Tento 
tradiční festival sborové hudby se koná 
pravidelně za účasti sborů z Polska, Čech  
a Německa. Koncert na české straně se ko-
nal v pátek 18. července v kostele v Božanově  
a vystoupil na něm sbor z Cantus z Vam-
beřic. Druhý den se konala vystoupení ve 
Vambeřicích a v neděli byl festival zakončen 
společným koncertem všech zúčastněných 
sborů ve zdejší bazilice.

Dalším výstupem projektu bylo vydání 
kalendáře na rok 2014 s názvem Krása var-
han v česko-polském příhraničí. Partneři 
projektu společně vybrali po šesti varha-
nách z české a polské strany. Kalendář byl 
vydán pro potřeby obou partnerů, každý 
obdržel 100 kusů. Vydání kalendáře zajistilo 
Canticum Broumov.

Další aktivitou projektu bylo uspořádá-
ní 1. soutěžní přehlídky mladých varhaníků. 
Celkem z každé strany vystoupilo 5 mladých 
umělců na koncertech v Broumově 18. října 
a ve Vambeřicích 19. října. Všichni mladí 
umělci předvedli vynikající výkony, takže 
tříčlenná hodnotící komise se rozhodla udě-
lit všem varhaníkům stejné ocenění.

Na zakončení celého projektu se usku-
tečnil seminář o regionální hudbě, který 
proběhl dne 27.12.2013 v Restauraci U Bar-
tošů v Otovicích. 

Cílem projektu bylo představit tvorbu 
minulých a současných autorů, kteří v čes-
ko-polském regionu žili, tvořili nebo měli  
k němu nějaký vztah.    ing. Vladimír Hrubý

Dědeček vítěze tenisového Australian Open 
Stanislase Wawrinky žil v Broumově 
Předci švýcarského tenisty Stanislase Wawrinky, který přes českého Tomáše Berdycha 

postoupil do finále turnaje Australian Open, žili v Broumově. Na internetovém webu Čes-
kého rozhlasu uvedl redaktor Jaroslav Plašil, že jeho dědeček odtud v roce 1946 odešel do 
poválečného Německa.

Ještě dál se se svým pátráním dostal Roman Falhar z místního odboru Stěbořice Matice 
slezské. Pátral po osobnostech spjatých s Opavskem a Hlubčickem a narazil na internetu na 
zprávu o původu dědečka tenisty Stanislase Wawrinky z československo - polského pohra-
ničí. Po dalším pátrání se mu povedlo se s Wolfgangem Wawrinkou zkontaktovat a on mu 
potvrdil, že pochází z Broumova, odkud byli po válce vysídleni. Stejnou informaci potvrdil  
i Jaroslav Plašil, redaktor Českého rozhlasu, který mluvil s tenistovými rodiči.

„Anabáze pátrání nebyla jednoduchá. Domníval jsem se, že to bude někde na internetu, 
popř. že tuto informaci budou vědět lidé z česko - švýcarského prostředí. Ale ani ambasáda, 
ani dopisovatel jedněch švýcarských novin to nevěděli. Přeci jen informace, odkud pochází 
něčí dědeček, je dost specifická. Nakonec jsem se dovolal přímo jemu, aniž jsem to tušil. Byl 
velmi milý a ochotně se se mnou bavil. Ale v tu chvíli mě informace, odkud je, stačila a ne-
chtěl jsem jej dlouho zdržovat. Ale bylo by zajímavé zjistit, po kolik generací v Broumově žili, 
případně odkud přišli jeho předci, zda mluvil nebo ještě mluví česky atd. Dle pana Plašila jej 
odsunuli jako 16letého. On mluvil o tom, že rodiče mohli zůstat, protože to byli antinacis-
té, ale oni jako děti museli jít. Tak rodiče šli samozřejmě s nimi, popsal své pátrání Roman  
Falhar.                                                                                                                                                     René Herzán
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Společenská kronika

Vzpomínka
Ve čtvrtek 16. ledna jsme uctili zapále-

ním svíčky a minutou ticha památku tragic-
ké události - 45. výročí upálení Jana Palacha.

Při vzpomínce na tuto událost všem pří-
tomným jistě vyvstala na paměti i tragédie, 
která potkala našeho spoluhráče a výborné-
ho a čestného kamaráda 

Láďu Patrného, 
který nám moc chybí.
Vzpomínáme a nezapomínáme.
Oddíl sportovního kulečníku Broumov
(Such.)

Klubu seniorů 
v Broumově
Vážení,
všem členům klubu přeji do roku 2014, 

sice trochu opožděně, ale zato ze srdce 
upřímněji, zdraví, spokojenost a dobrou po-
hodu a hlavně „Hudbou k radosti“ (Toto je 
citát z knížky Leonarda Bernsteina).

Zdravím
Kostka

Vážený pane profesore,
srdečně Vám děkujeme a přejeme hodně 

pěkných dnů, prožitých ve zdraví a pohodě.
Výbor Klubu seniorů 

V únoru uplynou tři roky, 
kdy nás opustila paní Anna Dobešová.

S láskou vzpomínají synové
Petr a Jindra s rodinami

 

„Kouzlo štěstí nespočívá v bohatství 
ani kráse, ale v harmonii dvou srdcí, která 
patří k sobě.“ 

Své ano si řekli snoubenci 
Luděk Rozum a Marie Pallová 

Na společné cestě životem jim přejeme 
hodně štěstí a pohody. 

Zlatá svatba 
S potěšením jsme v sobotu 4. ledna přiví-

tali v obřadní síni manžele Jindřicha a Alž-
bětu Žákovi, abychom oslavili  výročí jejich 
svatby – 50 let manželství. 

Gratulujeme  Vám k Vašemu významné-
mu výročí - zlaté svatbě - a do dalších společ-
ných let přejeme pevné zdraví a pohodu. 

Rozloučili jsme se s: 
Vlastou Prchalovou 
Pavlem Crhou 
Rozálii Balcarovou 

Za SPOZ 
Naděžda Burdychová 
matrikářka 

Poděkování 
Nadačnímu fondu 
pomoci
Chceme touto cestou poděkovat Nadač-

nímu fondu Pomoci za poskytnutí finanční-
ho příspěvku, díky kterému může náš syn 
Simon Farkaš rok navštěvovat oddíl kopané 
u TJ Slovanu Broumov.

Rodina Farkašových

Hromniční svíčky
Dnes jsou většině lidí Hromnice zná-

mé spíše tím, že začátkem února je den 
už poznatelně o něco málo delší. Pro 
křesťanské věřící je to však i den, kdy do 
kostela přinášejí svíce, aby je jim kněz 
během mše sv. požehnal. Svíce si pak 
můžou zapálit během bouře nebo i jiné 
události, která je nad naše schopnosti 
a síly. Nejedná se o magii. Je to prostý 
projev upřímného věřícího, který v ži-
votních situacích, které přesahují jeho 
schopnosti, vkládá svůj život do Božích 
rukou. A vlastně, nejenom takové situa-
ce.                                           P. Martin Lanži

Nedělní mše sv.  
únor 2014 

             
  1. – 2. února
Ruprechtice (sobota) 17:00 hod
Otovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
 8. – 9. února
Vižňov (sobota)  17:00 hod
Martínkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
15. – 16. února
Šonov, kaple (sobota) 17:00 hod
Heřmánkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
22. – 23. února
Broumov P+P  17:00 hod
Božanov  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
 

Mše sv. v týdnu, 
Broumov, 
únor 2014

Pondělí    xxx    xxx  xxx
Úterý       klášterní k. 17:00 hod
Středa      k. sv. Václava 17:00 hod
Čtvrtek    děkanský k.  07:25 hod
Pátek        děkanský k.  15:00 hod
Sobota  dle nedělní tabulky 17:00

Svátost smíření:
20 min před každou mší sv. 
+ poslední sobota v měsíci, 
P+P   9.00 – 10.00 hod.

Adorace: 
čtvrtek, P+P, 17:00 – 18:00 hod.

Omluva
V minulém čísle BN jsme v článku o cestě 

broumovských žen na konferenci k 100. vý-
ročí založení Ligy polských žen ve Varšavě 
chybně uvedli jméno předsedkyně Okresní 
rady ČSŽ v Náchodě paní Evy Flouskové, 
která se této konference zúčastnila spolu 
s místopředsedkyní OR ČSŽ paní Alenou 
Hejnovou. Za chybu způsobenou přepisem  
z nestandardní předlohy se omlouvám.

M. Otte
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Dne 15. ledna 2014 společně oslavili svá jubilea ve společenské místnosti CSS Naděje tito naši spoluobčané:

paní Milada Kubíková, paní Jarmila Pohlová, paní Ursula Obstová, paní Jarmila Potočková, 
paní Milada Šrytrová,  paní Marie Ježková, pan Jan Kotrnec a paní Jindřiška Machová.

Všem našim oslavencům přejeme hodně zdraví, štěstí a rodinné pohody. Za SPOZ Renata Chejnová.

fotografie: Lenka Židová

Tříkrálová sbírka 2014 
- opět lepší výsledek!

O prvním lednovém víkendu vyrazi-
lo za příznivého počasí do broumovských 
ulic, Martínkovic, Křinic a Hejtmánkovic 
13 skupinek tříkrálových koledníků. Letos 
děti koledovaly již po čtrnácté a do poklad-
niček vybraly celkem 81 381 korun, z toho  
v Broumově 67 554 korun, v Martínkovicích 
4 148 korun, v Křinicích 8 094 korun a v 
Hejtmánkovicích 1 585 korun. Pro srovná-
ní - v roce 2001 vybralo 5 skupinek kolem 14 
tisíc korun.

Děkujeme všem dobrovolníkům, kteří 
se na přípravě i průběhu sbírky podíleli. Dík 
patří zejména koledníkům, dětem a peda-
gogům ze ZUŠ Broumov, ZŠ Kladská, ZŠ 
Hradební a Masarykovy ZŠ a výtvarného 
kroužku Ulity. Díky patří všem zde nejme-
novaným, kteří pomáhali s organizací a sta-
rali se o pohoštění koledníků.

Děkujeme za milá setkání s vámi, za 
koledu pro děti a samozřejmě i za peníze, 
kterými jste přispěli do tříkrálových poklad-
niček. Letošní sbírka byla opět důkazem, že 
sousedský život v Broumově nevymizel a že 

okřídlená věta „Musíme si pomáhat“ není 
jen prázdným heslem na papíře.

Přejeme všem, aby vám vánoční poho-

da vydržela po celý letošní rok a aby byl rok 
2014 rokem příznivým.

Za koledníky Zuzana Kejzlarová
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fotografie Barbory Hrdé

Čtyřsethlavý průvod 
doprovodil Tři krále 

k Ježíškovi
Broumovské náměstí v neděli 5. ledna 

ožilo při příležitosti oslav příchodu Tří krá-
lů. Přes čtyři stovky návštěvníků doprovo-
dily Kašpara, Melichara a Baltazara od in-
focentra k pódiu před městským divadlem. 
Zde na ně čekal čerstvě narozený Ježíšek. 
Sváteční průvod v čele s andělskou druži-
nou započal svou cestu krátce po 17. hodi-
ně. Svým mluveným slovem ho doplňoval 
Martin Lanži, správce místní Římskokato-
lické farnosti. 

Atmosféru Vánoc připomínala ve tmě 
jemně zářící vánoční světla na stromech  
a v oknech okolních domů. U Mariánského 
sloupu přivítal královskou družinu Kamil 
Slezák, místostarosta města, a žáci ZUŠ 
Broumov hrou na žesťové nástroje v čele se 
Štěpánem Přibylem, ředitelem školy. Všich-
ni pak společně došli k Ježíškovi v jesličkách 
obklopeném anděly, prostými pastýři a ži-
vými zvířaty. Zde už králové Kašpar, Meli-
char a Baltazar Ježíška uctili a předali dary, 
které mu přinesli - zlato, kadidlo a myrhu. 
Jedná se o typické symboly královské dů-
stojnosti, oběti a lidství.

Organizátoři akce připravili všem dě-
tem zdarma teplý čaj a vánoční cukroví.  
O občerstvení pro dospělé bylo také posta-
ráno, a to formou teplých nápojů, pečené 
kýty nebo opékaných klobásek. Již tradičně 
na této akci nechyběla ani živá zvířata, kte-
rá Městu zapůjčila Farma Wenet Martina 
Webera a Martina Netíka. Právě zvířata bu-
dila největší pozornost u dětského publika. 
Zájemci si je po oficiálním programu mohli 
pohladit nebo se s nimi vyfotit. 

Předzvěstí oslav tohoto svátku byla  
v Broumově již tradiční charitativní Tříkrá-
lová sbírka, která se zde uskutečnila v sobo-
tu 4. ledna, letos již počtrnácté. Jejím hlav-
ním účelem je pomoc lidem v nouzi, ať již  
u nás či v zahraničí.               Lucie Lesáková
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Velkolepý start taneční 
sezony ve městě. Dvě 

stovky návštěvníků na 
Plese města jsou toho 

důkazem
 
 Na Ples města Broumova se 18. ledna 

přišlo pobavit na dvě stovky osob. Láka-
vý doprovodný program a opravdu bohatá 
tombola - to byly hlavní taháky dvanáctého 
ročníku. 

Sál kulturního domu Střelnice praskal ve 
švech už krátce po začátku akce ve 20 hodin. 
Úvodního slova se ujal Milan Kotrnec, sta-
rosta města. Po jeho přivítání vystoupili žáci 
místní Základní umělecké školy a předvedli 
taneční vystoupení, které secvičili společně 
se svými mladými kolegy z noworudského 
Městského odboru kultury. Moderátorkou 
večera byla Vladislava Hajnová a o hudební 
doprovod se postarali zkušení Ledvine Sto-
nes. 

Přítomní hosté nenechali dlouho par-
ket volný, po prvních hudebních tónech se 
zaplnil nedočkavými tanečními páry. Ples 
rozhodně nebyl jen o tanci, ale i netančící 
návštěvníci si užili spoustu zábavy. 

Doprovodný program vyplnila v druhé 
přestávce orientální tanečnice s hadem. Bě-
hem večera maloval na sále zájemce karika-
turista. V předsálí jsme si mohli mimo tra-
dičního občerstvení na baru vybrat ze široké 
škály míchaných nápojů. Po desáté hodině 
začal prodej lístků do tomboly. Každý, kdo 
si los koupil, vyhrál jednu ze tří set lákavých 
cen. 

Organizátoři akce děkují všem, kteří se 
akce zúčastnili nebo ji podpořili - například 
darem do tomboly. Všichni sponzoři byli 
propagováni během plesu formou TV pre-
zentace v předsálí a na vytištěných sezna-
mech umístěných na jednotlivých stolech.

Zároveň vás tímto všechny srdečně zve-
me na třináctý ročník v roce 2015.

Lucie Lesáková
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Pane starosto, v mi-
nulém roce jsme psali  
v Broumovských novinách 
o uspořádání sbírky na ná-
kup speciálního vozíku pro 
Martina Rozuma z Vaší 
obce. Vy jste byl jeden z prv-
ních, který tuto sbírku vy-
hlásil a také založil konto, 
na které byly posílány pení-
ze. Před koncem roku 2013 
jsem se dozvěděl, že peníze, 
které byly vybrány, již stačí 
na nákup speciálního inva-
lidního vozíku pro Marti-
na. Můžete mi k tomu říci 
nějaké podrobnosti?  

Na základě Martino-
vých potřeb jsme založili 
transparentní účet. Proč 

Rozhovor se starostou Hejtmánkovic 
panem Václavem Harasevičem

Významné osobnosti Broumovska a Noworudska byly oceněny pamětními listy

transparentní? Z toho důvodu, aby se ka-
ždý přispívatel mohl podívat, co se s jeho 
penězi stalo, aby nedocházelo k případům, 
že nejsou dohledatelné nějaké peníze apod. 
Podařilo se na transparentní účet nasbírat 
potřebnou částku, takže se mohl tento speci-
ální vozík pro Martina objednat. Speciální je 
v tom, že mu byl, jak se říká, „ušitý“ na míru. 

Jsme moc rádi, že se dobrá věc podařila, 
mohl byste mi, pane starosto, říci ještě, co 
chystáte do budoucna?  

Co tedy proběhlo: transparentní účet byl 
založen, dělají se různé další akce – sbírají 
se PET víčka, v  Hejtmánkovicích proběhl 
sběr železného šrotu, papíru, v mateřské 
škole děti přispívaly do sbírky, takže akce 
běží. Nyní připravujeme akci na jaro, až za-
čne fotbalová sezóna. Chceme, aby Martin 
mohl na hřiště (on sám hrál fotbal za Sokol 
Hejtmánkovice), aby svojí účastí také mohl 

fotografie J. Záliše
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Město Broumov v sobotu 18. ledna 
ocenilo významné osobnosti působí-
cí v regionu Broumovsko & Nowo-
rudsko. Od 19 hodin se v kulturním 

Město Broumov 
ocenilo významné  
osobnosti regionu 

Broumovsko  
& Noworudsko 
pamětními listy

domě Střelnice uskutečnilo slavnost-
ní předávání pamětních listů za rok 
2013 těm, kdo významným způsobem 
přispěli k rozvoji města Broumova či 
regionu Broumovsko a Noworudsko, 
přispěli ke zlepšení života obyvatel  
a k šíření dobrého jména a pozitivní-
ho obrazu města a regionu mimo své 
hranice. Pamětní listy jsou předávány 
každoročně za předcházející kalendář-
ní rok a při jejich udělení se nepřihlíží  
k bydlišti oceněného. 

Během prosince 2013 mohl každý 
občan, spolek či organizace navrhovat 
osoby vhodné k získání tohoto titulu.  
Z těchto nominací vybrala Rada města 
na svém zasedání ve středu 8. ledna 2014 
celkem osm osob, které si toto význam-
né ocenění v sobotu odneslo domů. 

Seznam osob a důvod ocenění:
Irena Černá (za významnou práci  

s dětmi a mládeží, především za dlouho-
letou úspěšnou činnost ve svazu skautů 
a skautek Junák ČR, středisku Šedého 
vlka Broumov)

Karel Gombarčík (za významný 
přínos stolnímu tenisu a za dlouholetou 
práci s dětmi a mládeží na tomto spor-
tovním poli)

Olga Hofmanová (za významnou 
práci s dětmi a mládeží, především za 
dlouholetou úspěšnou činnost ve svazu 
skautů a skautek Junák ČR, středisku 
Šedého vlka Broumov)

František Jirka (za dlouholetou 
obětavou činnost v hudební oblasti a za 
celoživotní práci v Senior klubu Brou-
movanka)

Wojciech Kołodziej (za práci na 
poli rozvoje partnerství měst Broumov 
a Nowa Ruda a za dlouholetou snahu 
o rozvoj regionu Broumovsko a Nowo-
rudsko)

Stanisław Łukasik (za práci na 
poli rozvoje partnerství měst Broumov 
a Nowa Ruda a za dlouholetou snahu 
o rozvoj regionu Broumovsko a Nowo-
rudsko)

Jaroslav Špulák (za dlouhodobou 
prezentaci města Broumova a za publi-
kační činnost)

Zbyšek Záliš (za podnikatelskou 
činnost a podporu kulturních akcí ve 
městě)

                                         Lucie Lesáková

podpořit naše hochy a mohl jim fandit. Ji-
nak sháníme další prostředky, neboť Martin 
nejen potřebuje tento vozík, který odčerpal 
největší částku z účtu, ale dále bude potře-
bovat další - přístroje na procvičování svalů 
apod. Dále sháníme sponzory a děláme další 
akce, aby se mohlo dále přispívat na fond, 
abychom pro Martina mohli zakoupit věci, 
které bude potřebovat. Nakoupené přístroje 
bude Martin používat, pokud to bude nutné. 
Až je nebude potřebovat, tak tyto věci budou 
věnovány někomu potřebnějšímu. Martin 
nám dělá ohromnou radost, protože je vidět 
zlepšení jeho zdravotního stavu. Je vidět, jak 
mu ten vozík svědčí. Že Martin jde dopředu, 
na tom má zásluhu i jeho rodina. Všichni 
přejeme Martinovi, aby se mohl začlenit do 
normálního života, aby mohl fungovat jako 
dříve. Uděláme pro to všechno, abychom mu 
pomohli.

Na závěr bych chtěl poděkovat všem, 
kteří přispěli. Nebudu tady jmenovat jed-
notlivce, jednotlivé firmy, protože bychom 
mohli na někoho zapomenout. A to by bylo 
špatně. Prostě všem těm, kdo přispěli nejen 
finančními dary, ale také sběrem víček, sbě-
rem surovin apod. Každý přispěl tím dílem, 
jakým mohl. 

Chtěl bych ještě poděkovat paní Evě 
Středové, které vlastně do našeho zpravo-
daje napsala ten prvotní článek o Martinovi, 
a tím vlastně spustila lavinu všech těch po-
mocí. Kdyby nepsala tento článek, tak by to 
možná trvalo déle. Ale protože ho napsala 
a napsala ho velmi pěkně, tak se ta pomoc 
Martinovi skutečně zdařila.  

Opravdu jsme rádi, že se dobrá věc po-
dařila. Když jsme poprvé tu Vaši výzvu četli, 
nevěřili jsme, že budete schopni tak vysokou 
finanční částku na nákup vozíků sehnat. 

Martin už dostal vozík dostal před Vá-
nocemi, takže měl krásný dárek pod stro-
mečkem. Jménem Broumovských novin Vám 
všem za to všechno, co jste pro Martina udě-
lali, děkujeme. 

S panem starostou Václavem Harasevi-
čem rozmlouval Petr Cirkl              

K historii 
jednoho místa
V souvislosti s úpravami prostranství  

u Horní brány byla odstraněna zeď oddělu-
jící parčík od komunikace k tělocvičně a ke 
Střelnici. „Hladová zeď“, jak se jí také kdysi 

říkalo, má svou již více než padesátiletou 
historii. Nechal ji postavit v 60. letech před-
seda městského národního výboru a sám, 
vlastnoručně, na její vrchol vytesal svou va-
riantu městského znaku.

Zeď měla být jakousi náhradou za kostel 
sv. Vavřince, stojící na tomto místě od 15. 
století až do roku 1965, kdy ho nechal týž 
předseda zbourat. Kostel, přestavěný v 19. 
století na obytný dům a tančírnu U hulána, 
ale ve své podstatě velmi dobře zachovalý, 
byl samozřejmě státem chráněnou kulturní 
památkou, což ovšem pro našeho předsedu 
nepředstavovalo žádnou překážku, spíše na-
opak. On – kdysi pán celého broumovského 
okresu – nechal přece srovnat se zemí jednu 
celou vesnici a ve městě vyboural několik 
bloků domů, tak proč by si nyní, již jen jako 
představitel města, neudělal tu malou radost 
a nevyhodil do povětří ještě jeden starý kos-
tel!

Argumenty, že kostel je významnou kul-
turní památkou s ojedinělou gotickou kryp-
tou, která by mohla být jednou z místních 
atrakcí, že se objekt dá velmi dobře využít, 
zejména zaklenutý sál v prvním patře – hor-
ní části bývalé kostelní lodi, skutečnost, že 
objekt zaujímá významné místo v půdory-
su města a dominuje prostoru před Horní 
branou a v neposlední řadě poukaz na to, že  
k likvidaci státní kulturní památky musí dát 
souhlas ministerstvo, nejen u předsedy ne-
našly pochopení, ale jeho rozhodnutí o bou-
rání ještě uspíšily. 

Když ministerstvo kultury podalo na 
předsedu trestní oznámení pro porušení 
zákona, příslušné úřady je postoupily k vy-
řízení Okresnímu národnímu výboru v Ná-
chodě, kde inspektor pro kulturu, pro své 
povolání disponovaný zejména svou averzí 
k památkám vůbec a ke kostelům na Brou-
movsku zvlášť, je prostě hodil do koše. 

Zdá se, že zbouráním zdi bizarní histo-
rie místa nekončí. Současně s novou úpra-
vou parčíku je prosazováno nejen jeho nové 
pojmenování, ale dokonce je na tom místě 
navrhováno postavení pomníku „světozná-
mému sportovci“, „největšímu Broumová-
kovi“ . Tento největší Broumovák je vydáván 
za místní ikonu a do zdejší historie má být 
nesmazatelně zapsán přesto, že se v Brou-
mově nenarodil, jako dospělý zde nežil, nic 
pro Broumov neudělal a nezanechal tady 
po sobě žádnou stopu, kromě nejasné vzpo-
mínky na obtížného starého pána, který sem 
přišel za příbuznými, byl od nich vyhnán na 
ulici a pohyboval se nějakou dobu po městě 
jako bezdomovec. 

Ale jsme v Broumově a žijeme v době, 
kdy je možné cokoliv – stavět sochy uměle 
vygenerovaným místním hrdinům, stejně 
jako loupežníka z pohádky „zařadit mezi 
studenty“ klášterní školy  a vydávat ho za 
symbol církevní instituce.

M. Otte
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Tipy Městské knihovny

Tucet knižních novinek

Antonín Polách: Ať zemře král
Román o císaři Fridrichu II., který byl 

vzorem Karla IV. Dramatický příběh z Itálie 
13. století, kdy nenávist mezi císařem a  pa-
pežem dosáhla vrcholu. 

Jaroslav Mareš: V říši tygra
Autor v knize jde po stopách tygrů a se-

znamuje čtenáře se zajímavými a tajemnými 
příběhy, jež se váží k místům, po nichž cestu-
je (hroby perských šáhů, jezero posvátných 
krokodýlů, bílá kobra aj.)

Alex Švamberk: Nasazen v Koreji - Za-
pomenutá válka a Čechoslováci

Poutavé vyprávění člena komise, kte-
rá dozorovala příměří v Koreji z roku 1953. 
Kniha přibližuje nejen rozdělenou Koreu v 
tehdejší době, ale i činnost mezinárodních 
orgánů, o jejichž zákulisí se takřka nic nevě-
dělo. 

Michail Bulgakov: Deníky Mistra 
a Markétky
Deníky M. Bulgakova a jeho ženy přibli-

žují spisovatelovo psaní, boj s byrokracií a 
dohlížecími orgány, jeho myšlenky a názory. 

John Berger: G 
Mnohovrstevný román, který se odehrá-

vá na přelomu 19. a 20. století, vypráví pří-
běh muže, který zasvětil svůj život metodic-
kému dobývání žen.  

Thomas Erikson: Mentalista
Psychologicky laděný detektivní román, 

v němž stopy zločinu ukazují na to, že stock-
holmské podsvětí zrodilo nového nebezpeč-
ného zločince. Ten se neštítí ničeho -  dva 
vydíraní obchodníci byli chladnokrevně za-
vražděni na veřejnosti. 

Patti Smith: Just Kids – Jsou to jen děti
Kniha americké rockové zpěvačky přibli-

žuje dobu, kdy na přelomu 60. a  70. let žila v 
New Yorku s výtvarníkem a fotografem Ro-
berten Mapplethorpem. 

Plnou parou 
Antologie povídek žánru retrofuturismu. 

Fantastické příběhy dávno ztracené roman-
tiky zahalené párou z podivuhodných strojů. 

Stephen King: Lunapark
Hororový detektivní příběh z americ-

kého zábavního parku roku 1973. Jeho hr-
dina, student, pracuje pře léto u kolotoče a 
postupně poznává zvláštní svět okolo atrakcí  
i s jeho nebezpečnými tajemstvími. 

Jiří Šašek: Letecká bitva nad Moravou 
Kniha podrobně přibližuje boje mezi 

americkými bombardéry a jejich doprovo-

dem, letícími do Horního Slezska, s němec-
kými stíhači v roce 1944.

Linda Laffertyová: Lazebníkova dcera
Románové zpracování tragického mi-

lostného příběhu šíleného nemanželského 
syna Rudolfa II. a dívky z Českého Krumlo-
va, kam byl císařův syn z Prahy odeslán. 

Jana Benková: Slečna nebezpečná
Hrdince románu bylo právě třicet. Je vol-

ná, nepřipouští si žádné problémy, miluje 
život, miluje muže... ale každého jen chvilku. 

Městská knihovna v Broumově
11. ledna – 27. února 2014

TEREZA POHORSK Á  KRESBY
Autorka se narodila v roce 1972 v Náchodě, dnes žije v Polici nad Metují. Vystudo-

vala Střední uměleckou školu Václava Hollara v Praze. Poté, co úspěšně složila přijímací 
zkoušku na UMPRUM v Praze, vážně onemocněla. Přestože ji onemocnění v běžném 
životě omezuje, snaží se dál tvořit. Vystavovala mj. v galerii Oliva v Praze či v klubu Po-
klop v Náchodě. Jejím oblíbeným náčiním je tužka a pero, své práce často dotváří malbou 
štětcem a barevnými tušemi. 

Internetový katalog 
knihovny 

a další informace, včetně kompletní-
ho seznamu měsíčních novinek, najdete 
adrese  http://knihovna.broumov-mes-
to.cz.

Městská knihovna je otevřena: 
pondělí až čtvrtek od 8 do 17 hodin, 
v úterý až do 18 hodin, 
v sobotu od 8.30 do 10.30. 
Dětské oddělení: 
pondělí, středa a pátek od 12.30 
do 15.30, ve středu až do 16.30.
Tel. 491 523 719, 
e-mail: pujcovna@broumov.net. 
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Omyly recenzentovy     
(Autorecenze na recenzi)  
V minulém čísle BN byl otištěn obsáhlý 

článek věnovaný knize Petra Bergmanna 
Broumovsko na historických vyobrazeních. 
Upozornil jsem v něm mj. na některé nedo-
statky v této publikaci, chyb jsem se však 
přitom dopustil i já sám.

Pozastavil jsem se na tím, že kniha je 
označena jako první svazek a nikde že se 
přitom  nedočteme, co bude ve druhém. Na 
straně 707 však autor uvádí, že druhý díl 
přinese pohlednice z Policka, Machovska 
a Stárkovska a že následující stránky jsou 
„malou exkurzi“ do těchto míst. (Toto upo-
zornění je sice vytištěno na zlatém podkladě, 
ale i tak se při listování knihou snadno pře-
hlédne.) To také uvádí na pravou míru mou 
výtku, že je v knize zařazeno neúměrně málo 
pohlednic z Policka – jde o pouhý vzorek 
druhého svazku. 

V recenzi se také dvakrát objevuje stejná 
věta, kterou jsem při přenášení na jiné místo 
článku opomněl z původního tvaru vymazat. 
Autorovi i čtenářům se za svá přehlédnutí 
omlouvám.                                          Jan Meier    

Obrazová publikace 
Broumovské a Polické stěny
Řadu obrazových publikací, přibližujících čtenářům Broumovsko, rozšířila v závěru 

uplynulého roku kniha Broumovské a Polické stěny z náchodského nakladatelství JUKO. 
Ač je na titulu jako autor uveden polický fotograf Oldřich Jenka, najdeme v ní snímky tří 
představitelů věhlasného rodu polických fotografů. Vedle fotografií pořízených Oldřichem 
(1950) jsou zde i černobílé snímky klasika zdejší krajinářské fotografie jeho otce Oldřicha 
Jenky staršího (1921–1997) a letecké záběry syna mladšího z nich Libora (1981). 

Ze snímků všech tří Jenků je znát hluboký vztah k místům, které na obrázcích ztvárňují, 
a jejich důvěrná znalost. Snímky zobrazují krajinu v působivých panoramatech i objevných 
detailech, ve hře světel na sněhu i v závojích mlh; jejich autoři vědí, kam zaměřit objektiv  
v různých dobách roku. 

Jádrem knihy jsou samozřejmě fotografie pořízené Oldřichem Jenkou mladším. Zábě-
ry ze Stěn jsou rozčleněny podle jejich jednotlivých oblastí, doplňují je snímky z Hejšoviny  
a jejího okolí, zastoupeny jsou i obrázky z vesnic na polické straně pohoří a také z Broumova 
a Police. Právě mezi snímky měst najdeme vedle neotřelých pohledů až kalendářová klišé 
(náměstí obou měst s vánoční výzdobou).

Knihou provázejí působivé texty vybrané z 5. svazku velkolepé vlastivědné série Čechy, 
již v 80. letech 19. století vydával nakladatel Jan Otto. Z citací v knize se může zdát, že jejich 
autorem je právě vydavatel Otto, ve skutečnosti jsou to však slova Aloise Jiráska, jemuž bylo 
vypracování svazku nazvaného Hory Orlické – Stěny svěřeno. 

Půvabnou publikaci lze chápat i jako poctu všech tří fotografů jejich kraji. Vydařená je 
tím spíš, že milovníkem a znalcem Stěn je i vydavatel a editor knihy Pavel Lisák.

  Jan Meier

Broumov v polské  
povídce vysílané  

Českým rozhlasem
V rámci cyklu Polský rok zazněla ve čtvr-

tek 23. ledna na stanici Český rozhlas 3-Vl-
tava ve skvělém podání Igora Bareše povíd-
ka Huberta Klimko-Dobrzanieckého  Let.  
Z knihy Stacja Bielawa Zachodnia ji přelo-
žil Jiří Červenka. Povídka o vztahu Poláků 
k Čechám v minulé éře je napsána osobitým 
způsobem a provází ji i řada groteskních 
prvků. Příběh o učiteli, který vzlétl na rogalu 
a přeletěl za minulého režimu nepřekroči-
telné hranice, vrcholí jeho pádem na brou-
movském náměstí, kde „málem rozbil okna 
Městské knihovny”. 

Připomeňme si, že Hubert Klimko-
-Dobrzaniecki, který pochází z nedaleké 
Bielawy (nar. 1967), dlouhá léta žil na Islan-
du a nyní působí ve Vídni, Broumov několi-
krát navštívil. Naše město se objevuje i v jeho 
knihách Wiersze z wiatru a Uspávanka pre 
obesenca, která vloni vyšla ve slovenském 
překladu. V jedné z jejích epizod spisovatel 
líčí svou pozoruhodnou cestu na autorské 
čtení v Městské knihovně v Broumově v roce 
2003, které se nakonec pro jeho o dvě hodiny 
zpožděný příjezd neuskutečnilo.

Rozhlasovou podobu povídky Let si 
můžete poslechnout na internetu z archivu 
pořadů ČRo3-Vltava (http://prehravac.roz-
hlas.cz/audio/3046097 ). 

Jan Meier                 

Něžný komediant v Broumově
Ve svém životě potkáme jen velmi málo lidí, kteří v sobě skrývají mnoho protikladů, 

ale přesto jsou uhrančivě  přitažliví. Něco jako chytrá horákyně, která přijela nepřijela, 
oblečená neoblečená a darem nedarem. V Broumově už brzo takového člověka potkat 
můžete. Je to osoba, o které se dá říci , že je něžným básníkem, říkankovým komedian-
tem, rozpustilým  a plachým chlapcem, ale zároveň ostříleným hudebním harcovníkem. 
V televizi ho, jako leckteré pseudo celebrity, často neuvidíte, přesto pravidelně vyprodá-
vá koncertní sály po celé zemi. 

Je to folkový zpěvák, skladatel, režisér a básník Karel Plíhal. Na české hudební scéně 
se tento romantický písničkář pohybuje už přes 30 let. Podle jeho slov je to zhruba 1,5 
furtu ( pozn. : 1 furt = 21 let a kousek). Ve své bohaté kariéře čtyřikrát vyhrál cenu sou-
těžního hudebního festivalu PORTA a loni získal ocenění Akademie populární hudby 
Anděl  v kategorii Folk a Country.  Často je srovnávám s Karlem Krylem, dlouhá léta 
spolupracoval s Jarkem Nohavicou a dosud hostuje na jeho deskách, které mimo jiné  
i režíruje. 

Mezi jeho nejznámější písně patří Námořnická (mezi lidmi zvaná Maličký námoř-
ník),  Vstávej holka nebo Ráda se miluje. Do Broumova Karel Plíhal míří s písničkami 
ze zatím poslední řadové desky nazvané Vzduchoprázdniny.  Jeho koncert se koná v sále 
KD Střelnice 24.2.2014 od 19:00 hodin. Jste srdečně zváni. 

Vlaďka Hajnová
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• KLUZIŠTĚ
Podle počtu návštěvníků v prvních týd-

nech zahájeného provozu nového kluziště 
je možná zbytečné informovat o této nové 
možnosti, jak si v Broumově zasportovat, ale 
přesto:

Nové kluziště za budovou klubu ROK 
zakoupilo Město Broumov a po počátečních 
technických potížích se provoz zahájil v prv-
ní polovině ledna. Denně- jen v prvním týd-
nu po otevření - přichází na umělý led stovka 
dětí s rodiči i bez nich. 

Kluziště je otevřeno v pracovní dny od 
14.30 do 20.00 a v sobotu a neděli od 10.00 
do 20.00 hodin. Vstupné pro děti je 10 Kč  
a pro dospělého 20 Kč. V dopoledních hodi-
nách mohou kluziště využít školy, aktuální 
rozvrh je na www.ulita.org, cena pro školy je 
5 Kč za žáka.                        Přijďte za námi.

• KLUB ROK
V sousední budově - v klubu Rok- také 

činnost neustává. Pravidelně se k otevřeným 
dnům čt, pá, so přidala Herní sobota. Vždy 
jedno ze sobotních klubových odpolední je 
věnováno stolním hrám a turnajům. Na akci 
nazvanou KDO SI HRAJE, NEZLOBÍ se  
v klubu schází až třicet dětí a mladých lidí  
a věřte, že atmosféra bývá velmi živá.

Ke klubu patří i klubové akce typů OTE-
VŘENÝ SOBOTNÍ ATELIER MARTINY 
VÁŇOVÉ, RELAXACE PŘI TIBETSKÝCH 
MISKÁCH a také sem můžete přicházet na 
VÝSTAVY V GALERII, které obměňujeme 
každý měsíc.

Stačí sledovat nabídku klubu Rok na 
stánkách www.klubrok.cz nebo www.ulita.
org

• CENTRUM PRO 
   RODINU
Mezi pravidelnou činnost Ulity patří 

také klub pro rodiče s dětmi v Centru pro 
rodinu se sídlem v bývalé škole ve Velké Vsi. 
Klub pro rodiče s dětmi poskytuje pravidel-
né schůzky klubového charakteru rodičů 
s malými dětmi. Schůzky nabízí činnosti, 
které rozvíjí osobnosti dětí i rodičů a jejich 
vzájemné vztahy navzájem i s okolím.

Klub je určen hlavně pro rodiny ze so-
ciálně vyloučených lokalit, můžete nás na-
vštívit každé úterý až čtvrtek v dopoledních 
hodinách. Věnujeme se dětem i maminkám. 
S dětmi cvičíme, tančíme, zpíváme a vyrábí-
me. Rodiče si v našem klubu mají možnost 
vyzkoušet některé ruční práce (pletení, háč-
kování, keramiku, pletení košíků a podobně) 
Podrobněji na www.cprbroumov.cz

•  KARNEVAL
Letošním karnevalem Ulity nás bude 

provázet téma POHÁDEK TISÍCE A JED-

NÉ NOCI. Přijďte s námi soutěžit, tančit, ale 
hlavně se dobře bavit v SOBOTU 22.2.2014 
do sálu Střelnice od 14.30 hodin.

Vstup v maskách 15,-Kč, ostatní 30,-Kč. 
Těšit se můžete také na výtečné občerstvení, 
tradiční tombolu nebo balónky …

•  ÚSPĚCH NAŠICH 
    VÝTVARNÍKŮ
Také bychom chtěli touto cestou poděko-

vat výtvarníkům z kroužků New art a Malí 
umělci, kteří se všichni zúčastnili každoroč-
ní výtvarné soutěže Náchodské galerie – le-
tos pod názvem Mávnutí kouzelného prout-
ku. Tři z našich výtvarníků získali ocenění. 
Josef Sršeň – 1. místo v kategorii 7-14 let  
v oboru kresba a Anežka Durdincová a Hon-
za Závodný - zvláštní ocenění poroty za své 
obrázky. Moc děkujeme za tvořivý přístup.

•  „NEZNÁMÁ MÍSTA 
     BROUMOVSKA“
S tímto názvem uspěla žádost DDM Uli-

ty v grantovém programu Agentury pro roz-
voj Broumovska „Máme rádi Broumovsko“ 
v tomto školním roce.

Novinky z Ulity
Náš projekt se zaměří na podporu nové 

knihy Petra Bergmanna- Broumovsko na 
historických zobrazeních. Projekt je roz-
dělen do dvou částí. V první z nich zača-
ly probíhat výstavy originálů z této knihy  
s následnými besedami. Mohli jste tak v led-
nu navštívit výstavu Broumovsko na starých 
mapách nebo můžete zavítat na další připra-
vované výstavy: v únoru to bude putovní vý-
stava Zobrazování Broumovska na starých 
litografiích a grafikách nebo v březnu na vý-
stavu o bývalých vydavatelích a fotografech, 
kteří Broumovsko zobrazovali…

Ke každé výstavě je připravena i beseda 
pro veřejnost s autorem knihy.

V druhé části našeho projektu bude od 
března do poloviny května vyhlášena vý-
tvarná soutěž pro školní kolektivy, jedince 
a veřejnost právě na téma „Neznámá místa 
Broumovska“. Rádi bychom získali od dětí  
a veřejnosti jakýkoliv výtvarný záznam naše-
ho současného života na Broumovsku. Tak, 
jak se my dnes můžeme poohlédnout do mi-
nulosti právě díky záznamům historie býva-
lých zobrazovatelů – umělců nebo fotografů, 
tak bychom i my chtěli zanechat záznam  
v čase pro budoucí pokolení. Kresleme, ma-
lujme, zobrazujme…výsledné práce budou 
vystaveny a porotou vybrané práce oceněny 
hodnotnými cenami. A jako záznam v čase 
zanecháme soubor tištěných pohlednic …
Přidáte se?                                            Vaše Ulita
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Výsledky 6. ročníku turnaje 
Sudety Cup

Turnaje se zúčastnilo 14 týmů rozděle-
ných do 2 skupin po 7. První 4 týmy z každé 
skupiny hrály druhý den o 1. – 8. místo. Zbý-
vající týmy hrály o 9. – 14. místo.

Pořadí: 1. FANTASTICO, 2. NOWA 
RUDA POWER,  3. SPORT BAR, 4. VER-
NÉŘOVICE, 5. FC WOLIBORZ, 6. RED 
CASTLE,  7. KÁŇATA, 8. ORIENTE,  9. 
LUTOMA,  10. MONDENBLACHEN,  11. 
AFC 89, 12. BENGÁLSKÝ VÍTR, 13. SLO-
VAN DOROST, 14. SESTRY V AKCI.

 Nejlepší hráč: CHECINSKI ZIEMOWIT 
- NOWA RUDA POWER

Nejlepší brankář: VIK DAVID - FAN-
TASTICO

Nejlepší střelec: HEČKO MIROSLAV - 
VERNÉŘOVICE (13 branek)

Nejlepší hráč do 18 let: HAVLENA JAN 
- FANTASTICO

Nejstarší hráč: WILKE ERVÍN - LUTO-
MA

Nejmladší hráč: NEMEŠ MILAN - SLO-
VAN DOROST

Poděkování patří rozhodčím, kteří celý 
turnaj zvládli na výbornou, a to p. LIN-
HARTOVI a p. ČEJCHANOVI. Ještě patří 
poděkování Heleně Chaloupkové, Robertu 
Frydrychovi, Jaromíru Loudovi, Máje Poh-
lové, kteří  s turnajem pomáhali.

Poprvé se turnaje zúčastnily také dva 
týmy ze sousedního Polska, a to NOWA 
RUDA POWER a FC WOLIBORZ. Oba 
týmy hrály výborný fotbal a byly velkým pří-
nosem pro tento turnaj. Jejich vzájemný zá-
pas patřil mezi nejlepší klání turnaje a rádi je 
uvítáme i na dalších ročnících.

Sponzoři turnaje: JM sport Broumov, 
Pivovar Primátor Náchod, Drogerie TETA 
p. Kašparovský, EUROOIL p. Mazač, Solná 
jeskyně Broumov a www.superslevy.cz.

Mediální partneři: Naše Broumovsko, 
Náchodský deník, Broumovské noviny.

 Jiří Martinec - JM sport

ČSÚ hledá domácnosti pro statistiku rodinných účtů
Český statistický úřad hledá zpravodajské domácnosti, které by byly ochotny za čtvrtletní odměnu 855 až 1 355 Kč (podle počtu 

členů domácnosti) podrobně vykazovat své příjmy a vydání za jednotlivé druhy zboží a služeb za všechny členy domácnosti. Údaje 
budou statisticky využity jako podklad pro přípravu sociálních opatření, hodnocení životní úrovně a struktury spotřeby různých typů 
domácností. Ochrana důvěrnosti zjištěných dat je přísně dodržována podle zákona č. 89/1995 Sb., o státní statistické službě a zákona 
č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů.

Statistici hledají konkrétně tři domácnosti, ve kterých je v čele domácnosti osoba samostatně výdělečně činná. Dvě domácnosti bez 
dětí s čistým příjmem na osobu 8 001 – 11 000 Kč a jednu domácnost s 1 dítětem s čistým příjmem na osobu do 8 000 Kč. Dále hledáme 
domácnost, ve které je v čele domácnosti zaměstnanec s nižším vzděláním bez dětí s čistým příjmem na osobu 8 001 – 11 000 Kč. Jedná 
se o domácnosti žijící v obci s 2 000 až 9 999 obyvateli, všechny domácnosti bydlící v rodinných domech.

Více informací o statistice rodinných účtů naleznete na internetových stránkách www.hradeckralove.czso.cz. V případě zájmu  
o spolupráci se spojte s Věrou Čermákovou, gestorem SRÚ pro Královéhradecký a Pardubický kraj, tel. 466 743 435, mobil: 737 280 
866, e-mail: vera.cermakova@czso.cz.

Rady bylinkaře 
Masláka aneb tradiční 

čínská medicína
Cibule zimní – sečka – 
Allium fistulosum
Vytrvalá bylina mající úzce elipsoid-

ní cibuli s mnohými vedlejšími cibulkami, 
tvořícími trs sestavený z několika desítek 
cibulek. Listy jsou až 1 m dlouhé, rourovité, 
květní stvol se nahoru zužuje a je zakončen 
květenstvím podobným okolíku. Květy jsou 
bílé nebo fialové, plod je až 5 mm velká to-
bolka obsahující jedno až dvě černá semena. 
Existuje živorodá forma, která nemá květy  
a semena, ale pacibulky tvořící často několik 
pater. Pochází pravděpodobně z Altaje a je 
hojně rozšířena na Sibiři, v Číně, Japonsku 
a Mongolsku. Živorodá forma se hojně pěs-
tuje hlavně v Číně a Japonsku, výjimečně i u 
nás. Cibule obsahuje silice, fytoncidy, vita-
míny skupiny B a C, mastné kyseliny, cholin, 
flavonoidy a minerální látky. Listy obsahují 
bílkoviny, sacharidy, karoten, a vitamín  
B a C asi dvakrát více než u cibule kuchyň-
ské. Zvláště silice účinně potlačují některé 
kvasinky, bakterie, především stafylokoky 
a streptokoky. Cibule slouží vnitřně k léčbě 
nachlazení a chřipky, bronchitidy a astmatu, 
ale užívá se také při vysoké hladině chole-
sterolu, ateroskleróze. Hypertenzi a angině 
pectoris. Léčí otoky a tuberkulózu. Vnitřně 
se užívá v čerstvém stavu ve formě nálevu 
nebo odvaru, zevně potom ve formě pyré při-
praveného z čerstvých rostlin. Jako zelenina 
se cibule zimní pěstuje především pro listy, 
které se mohou konzumovat po celý rok.  
V zimě často nezmrzají, na jaře brzy raší. 
Mají jemnou chuť a používáme je podobně 
jako pažitku. Přidávají se drobně rozsekané 
do polévek nebo jako čerstvá příloha k jíd-
lům z mletého masa. Sypou se na brambory 
a rýži, hodí se do pomazánek, zvláště do tva-
rohových, a jsou chutné i na chléb s máslem. 
Více se můžete dozvědět od pana Masláka, 
broumovského bylinkáře.

Miniaturní růže – 
Rosa chinensis minima

Miniaturní růže přinášejí dech romanti-
ky a krásu do vašeho pokoje. Při dobré péči 
kvetou po celé léto. Kdo chce, může je pěs-
tovat na balkoně, v kbelících nebo dokonce 
v úzkých truhlících. Keře dosahují až 30 cm 
výšky, mají ostny, vejčité anebo podlouhlé 
lístky, kvetou po celé léto v mnoha barvách. 
Květy dosahují 5 – 6 cm velikosti, nejlepší 
umístění květiny je na slunných místech,  
v létě ve stínu zalévat, jednou za 14 dní při-
hnojovat. Zimní teplota by neměla přesáh-
nout 10 °C s mírnou zálivkou. Odkvetlé růže 
odstřiháváme, aby růže nevysilovala tvorba 
plodů. Množí se v srpnu polovyzrálými řízky 
nebo výsevem na jaře. Růžičky upoutají, ať 
stojí kdekoliv – na okně či na balkóně. Často 
velmi dobře nahradí řezané květiny při deko-
raci stolů.                                          Jaroslav Žid
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Byli jsme 
u pramenů Metuje?
Každého, kdo profesionálně a nebo jen 

amatérsky pracuje s mapami vždy potrápí 
jejich kartografické nejasnosti nebo nepřes-
nosti. Ty nejhrubší jsou také chybné názvy 
vodních toků, zejména pak v jejich pramen-
ných úsecích. Je to případ i nám dobře zná-
mé řeky Metuje, kdy ve starších mapách je 
za její horní tok označován dnešní Zdoňov-
ský potok a za pramennou oblast území již 
za dnešní česko-polskou hranicí. Současné 
české mapy však za horní tok Metuje poklá-
dají tok protékající Adršpašským skalním 
městem, který přitéká z Vlčí rokle. Kde je 
tedy pravda?

I naše pátrání v nejpodrobnějších do-
stupných mapách neposkytlo pravdu, spíše 
naopak. Základní mapa ČSSR z roku 1988 
ve značně podrobném měřítku 1:10.000 
(1 km v mapě zaujímá délku 10 cm) v ma-
povém listu 04-31-17 udává pramen Me-
tuje v nejvyšší části Vlčí rokle i její průtok 
Adršpašským skalním městem k soutoku  
s Adršpašským potokem v Dolním Adršpa-
chu. Dál tekoucí společný tok nesoucí stále 
jméno Metuje na sousedním mapovém listu 
04-31-18 pokračuje až po soutok s dalším 
tokem od severu, přivádějícím vody nejen  
z okolí obce Zdoňov a zaniklé obce Libná, ale 
ještě i ze severněji ležícího polského území v 
okolí obce Łaczna. Kupodivu však je na této 
mapě i tento tok označen jako Metuje. Který 
tok je tedy možno správně označit za Metuji?

Když k řešení této nejasnosti použijete 
starší mapové podklady (české i německé) 
z prvních desetiletí 20. století i starší, ozna-
čení Metuje či německého Mettau najdete 
jen při toku přicházejícím k tomuto soutoku 
od severu. Jméno Mettau má tento tok ještě 
na sever od obce Raspenau, jak se dříve ně-
mecky nazývala dnešní polská obec Łacz-
na. Když pak ještě nahlédnete do starších 
německých kronik z této oblasti s mnohem 
staršími popisnými údaji, zjistíte, že toto po-
jmenování vodního toku je uváděno do sou-
vislosti s dnešním Zdoňovem a Libnou již od 
16. století, a nikoliv s Adršpachem. Co tedy 
s tím?

 Situace pramenů jedné Metuje tekoucí 
od Kalousů Vlčí roklí a skalním městem je 
nám dobře známá, a tak se oba pisatelé to-
hoto článku v nedávné době vydali na „vý-
pravu“ do pramenné oblasti té druhé Metuje 
do obce Łaczna a jejího okolí. Tok je dnes 
většinou označován jako Zdoňovský potok. 
Prohlídku polského terénu začínáme na čes-
ko-polské hranici v místě, kde jeho tok v nej-
nižším místě zdejší kotliny přechází na české 
území. Široká kotlina s obcí, loukami a past-
vinami uprostřed, je ze všech stran obklope-
na zalesněnými vrchy tvořenými  křídovými 
pískovci. Největší výšky dosahuje vrch Róg, 

vysoký 712 m. Po hřebenové spojnici těchto 
vrchů probíhá rozvodí. Povodí, příslušné ke 
Zdoňovskému potoku,  náleží k území, od-
vodňovanému Labem do Severního moře. 
Za rozvodím je ale odtok všech vod směřo-
ván na Odru a do Baltického moře. Na se-
verozápadě je obvodový hřeben mezi vrchy 
Chochol a Dziób snížen do hlubokého sedla, 
kterým prochází silnice z Mieroszówa. Zde 
zpod křídových hornin na povrch vycházejí 
červené triasové pískovce, jejichž povrch je 
pestře modelován pseudokrasovými tvary 
a perforacemi v podobě skalních oken. Ro-
mantické místo je vybavené jako turistické 
odpočívadlo. 

Od nejnižšího místa 
polského území asi 300 
metrů proti proudu se na-
chází soutok dvou toků, 
obklopený mokřadními 
loukami. Přítok od zá-
padu protéká při úpatí 
Kamenného vrchu (638 
m) a na jeho tok je vázaná 
i česko-polská hranice. 
Mezi zmíněným vrchem 
a Strážnicí (695 m) je pak 
jedním z přítoků  odvod-
ňováno i malé území (asi 
1 km2) příslušné bývalé 
české obci Libná, další 
přítoky odvodňují i blízké 
svahy polského terénu. 
Přítok od severu protéká 
středem kotliny i samot-
né obce, na jejímž jižním 
okraji napájí i rybníky, 
podle úpravy chovné. 
Nyní regulované koryto 
prochází podél silnice 
a asi v polovině obce se 
opět dělí. Mnohem slab-
ší přítok protéká stále  
v blízkosti silnice od 
zmiňovaného sedla ve 
směru na Mieroszów od 
samotného okraje kotli-
ny. Daleko silnější přítok 
k tomuto soutoku přité-
ká loukami a pastvinami 
od západu ze svahů vrchů Róg a Drogosz. 
Místní občan pan Gurski nás informoval, že 
tok se v závěru ještě krátce dělí do dvou pra-
menných stružek. Toto je tok, který na star-
ších mapách vždy nese české jméno Metuje 
nebo německé jméno Mettau a měl by tudíž 
být hlavní zdrojnicí této řeky, s největší vzdá-
leností od soutoku pod Dolním Adršpachem 
(dvou různých Metují). Bude to dostatečný 
poznatek pro uznání tohoto nejdelšího toku 
za pravé řečiště Metuje, shodně s vyjádře-
ním starých map i starých již historických 
zápisů?

Součástí „výpravy“ byla i návštěva sou-
toku obou toků považovaných v protichůd-
ných označeních za Metuji, v loukách pod 

1. foto:  Soutok obou toků pod Dolním 
Adršpachem, v různých mapách pokláda-
ných za Metuji. V přímém záběru přítok  
z Adršpašských skal, zprava přítok od Zdo-
ňova i z Polska,  z okolí obce Łaczna.

2. foto:  Na česko-polské hranici se stéka-
jí dva toky odvodňující polské území z kotliny 
obce  Łaczna a jejich vody již jako jeden tok 
vtékají na území Čech směrem na Zdoňov.

Dolním Adršpachem. V zastižené situaci 
nebylo možné jednoznačně stanovit, který 
z obou toků je vodnatější. Přítok od Adršpa-



    broumovské noviny 2 (2014), strana 29

Jestliže jsem se minule zabýval údajnými 
proviněními civilních zaměstnanců klášter-
ního velkostatku, pak nyní nahlédneme, co 
bylo kladeno za vinu samotným broumov-
ským benediktinům. A nutno předeslat, že 
konfiskační „žalobci“ se s tím opravdu nijak 
nepárali a podle jejich „rychlého polního 
soudu“ byli vinni prakticky všichni. Exem-
plárně s alespoň trochu konkrétnějším odů-
vodněním zmínili pět jmen v čele s opatem. 
Krom toho ovšem připojili v prostém výčtu 
jména dalších šestnácti „hlavně nacisticky 
smýšlejících“ bratří bez dalšího odůvodnění. 
A když k nim připočítám další mně známé 
řeholníky, které z jistých důvodů dost dobře 
obvinit nemohli nebo si netroufli, pak v tom 
eventuelním zbytku nejmenovaných mi jich 
nezbývá mnoho, respektive nikdo. Konfis-
kační dokumenty totiž sice udávají, že brat-
ří německé národnosti mělo být celkem 39, 
ovšem zaprvé neříkají k jakému datu (před-, 
za-, po válce?), za druhé se ve všech směrech 
ukazují být nespolehlivé, takže i zde je beru 
s rezervou. Nedisponuji sice žádným ofici-
álním dobovým kompletním seznamem, ale 
dal jsem si tu práci a z různých dílčích zdrojů 
se mi podařilo sestavit seznam v počtu mi-
nimálně 31, až maximálně 35 konkrétních 
jmen členů konventu. Rozdíl je tu dán urči-
tými nejasnostmi, mj. třeba i různým komo-
lením příjmení v kombinaci s užitím jednou 
civilního, jindy zas pouze řeholního, nadto 
opět komoleného jména. Ale i pokud by jich 
bylo o pár více, je to jedno, neboť povšim-
něme si, konfiskační dokument říká, že jím 
jmenovaní smýšleli nacisticky „zejména“, 
z čehož logicky vyplývá, že i nejmenovaný 
potenciální zbytek měl být rovněž stejného 
smýšlení, jen snad v o něco menší míře. A to 
obzvláště ve spojení s přívlastkem „nacistic-
ky“ byla jistě hrubá lež.

Nejprve tedy, kdo z bratří viněn nebyl: 
Jako neprovinivší se s možností zůstat byli 
blahosklonně uznáni tři bratři v takřka me-
tuzalémském věku, na přímluvy zejména 
proslulý a nad jiné zasloužilý a ctihodný 
emeritní profesor, řádový senior P. Maiwald. 
Zbylým dvěma bylo při perfektní znalosti 
češtiny povoleno dosloužit na venkovských 
farách, neboť by tyto při akutním nedostat-
ku kněží jinak zůstaly zcela bez duchovní 
správy, na což byl před rokem 1948 brán 
přeci jen ještě jakýsi zřetel.

Dále obvinění ušla alespoň část nacistic-
kým režimem různě prokazatelně perzekvo-
vaných, či kritické konfiskační doby se pro-
stě nedoživších členů. Stalo se tak ale spíše 
v důsledku anarchisticky - lajdáckého pří-
stupu k věci, než díky nějaké snaze o objek-
tivitu. Kauzu dvou odpíračů vojenské služby, 

optujících roku 1938 sice pro Břevnov, avšak 
spadajících pod německou brannou moc, 
jsem již zmínil. Jako dalšího si zde na prvním 
místě dovolím uvést P. Josefa Lamberta Jac-
kische, (uváděn též i jako Jakisch), jehož pří-
pad považuji za svůj tak trochu objev učině-
ný náhodně při tomto zběžném pátrání. Jeho 
osud totiž k mému podivu anály broumov-
ských krajanů - vyhnanců snad buď vůbec 
nezmiňují, nebo přinejmenším opakovaně 
nezdůrazňují, jak je v pečlivé evidenci vytr-
pěného bezpráví jinak jejich zvykem. Tento 
benediktin vykonávající duchovní správu 
na faře v Martínkovicích byl začátkem roku 
1942 zatčen libereckým gestapem za své ká-
zání, při němž se měl dopustit protistátního 
výroku (dosti pravděpodobně na základě 
místního udání). Po zhruba ročním věznění 
byl sice nakonec zproštěn obžaloby, ovšem 
následkem prodělaných útrap se již na svou 
faru nebyl schopen vrátit a krátce na to ve 
svých 56 letech zemřel v domovském brou-
movském klášteře. Lze ho takto prohlásit za 
jedinou řádovou oběť nacistické zlovůle, kte-
rá zaplatila cenu nejvyšší.

Ze zřejmě stejného důvodu byl v dub-
nu 1942 zatčen i P. Ernst Bonifatius Riedel  
a tři měsíce na to i P. Wilhelm Basilius Ur-
baschek, který se dopustil „zločinu“ tím, že 
se za tohoto svého uvězněného spolubratra 
modlil. Oba skončili dokonce v koncentrač-
ním táboře Dachau, kde se jim však podařilo 
dožít konce války, vrátili se do Broumova 
a zde jako uznaní antifašisté mohli zůstat. 
Brzy však správně nahlédli, že by takto šlápli 
jen z bláta do louže a nechali se dobrovolně 
zařadit do druhé vlny tzv. odsunu. Zdálo by 
se, že ani tito dva nemohli být označeni za 
sympatizanty nacizmu, ale podle všeho se 
tak přesto stalo. V konfiskačním obvinění je 
totiž za takového bez udání důvodu a jména 
označen jakýsi Urbanek, a jelikož mi není 
znám žádný člen broumovské komunity  
s příjmením tohoto znění, domnívám se, že 
se mělo jednat o zkomoleného Urbasche-
ka, u nějž se lze někdy setkat i s psaním 
ve formě Urbasek. S Riedelem je to ještě  
o něco komplikovanější: u něj je totiž možné 
narazit i na formu psaní Riedl a navíc mu 
opat jeho původní řeholní jméno Bonifatius  
z rozlišovacích důvodů dočasně nahradil za 
Winfried. A aby toho nebylo málo, pováleč-
ný opat Opasek ve svých knižních pamětech 
na tohoto perzekvovaného vzpomíná jako na 
Mauruse Riedla, což si však troufám označit 
za jeden z jeho omylů. A Winfried Riedl je 
pak v konfiskačních dokumentech označen 
dokonce konkrétně za podezřelého ze špi-
onáže ve prospěch Německa s tím, že i po 
osvobození ČSR byl v této záležitosti znovu 

chu byl mělčí ale rychlejší, přítok od Zdoňo-
va byl hlubší ale pomalejší, při zhruba stejné 
šíři řečiště.             

Poměrně neutrální je i výpověď grafu 
průtoků na obou tocích, označených jako 
Adršpašský potok a Zdoňovský potok. Jed-
notlivé body v grafu jsou společná denní 
měření obou toků, prováděná Výzkumným 
ústavem vodohospodářským TGM v letech 
2000-2009 (takže dostatečně dlouho a ve 
velké frekvenci). Červená čára je spojnicí 
středních hodnot měření. Graf vykazuje, že 
za nižších průtoků je zpravidla vodnatější 
přítok od Adršpašských skal, za vyšších vod-
ních stavů je zase vodnatější Zdoňovský po-
tok; ten také v celkovém objemu protečené 
vody bude nepatrně bohatší. Je velikou ško-
dou, že dnes již ke sledování průtoků nepro-
bíhá pro zničení jednoho z měrného profilů.

Nejistý stav tak podstatného hydrolo-
gického i geografického jevu je neuspoko-
jivý jak pro veřejnost, natož pak pro orgány 
místní samosprávy i státní správy. Je jen 
zajímavé, že právě těm rozhodujícím or-
gánům to nevadí. V době, kdy jsou známé  
i poslední pramenné čůrky toků v exotických 
pralesních či vysokohorských končinách 
celého světa, existuje v kultivované střední 
Evropě nemalá řeka, o které se jednoznač-
ně neví, co je jejím nejhořejším tokem a kde 
pramení. Letitý, a jak jsme zjistili i vícekrát 
kritizovaný problém, nebyl dodnes uspoko-
jivě vyřešen. Je otázkou, zda situace, kdy je 
pramen Metuje na „našem“ českém území, 
a přítok z území Polska (i když je stejně, 
možná i více vodnatý) je jakýmsi vedlejším 
a opomíjeným, nám v podstatě nevyhovuje. 
Náš článek je tak připomínkou tohoto ne-
normálního stavu pro vnímavější veřejnost, 
tak i podnětem pro příslušné instituce.

 Ivan Koroš, Jiří Kopecký        
autor fotografií: RNDr. Ivan Koroš

Pokus o vyjasnění, jak to bylo s údajnou 
benediktinskou kolaborací (část 4.)
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nacisty nařízeném uzavření školy r. 1939 
nouzově ustanoven farářem v Šonově. Zde 
ho v červnu 1945 měl vystřídat P. Alphons 
Ansgar Schmidt (lze se setkat i s variantami 
psaní Alfons, Anskar, Schmitt, přičemž ob-
viněný „nacisticky smýšlející“ Smitt z kon-
fiskačních dokumentů pak bude jistě toutéž 
osobou). Branné moci za války podléhající 
Schmidt musel povinně narukovat, pro-
dělal africké tažení, byl zajat, po skončení 
války propuštěn a navrátil se do Broumova. 
I Prause se prý toužil vrátit do klášterního 
konventu, ovšem šonovská Místní správní 
komise (MSK) mu v tom z poněkud nejas-
ných důvodů bránila i poté, co k němu na 
faru přibyl náhradník Schmidt. Skončilo to 
tedy tak, že zde byli zastřeleni oba. Vrazi se 
následně před vyšetřovateli své oběti sna-
žili vykreslit jako nacisty, přičemž ale z val-
né části pracovali s pouhými domněnkami  
a podezřeními např., že Prause byl ve spojení 
s wehrwolfy. Sami však přiznali, že při jimi 
provedené domovní prohlídce na faře před 
popravou nenašli sebemenší důkaz. Pou-
ze místopředseda MSK Marek se to snažil 
zachránit alespoň tvrzením o nálezu kni-
hy Mein Kampf. Ovšem i na tomto značně 
„hubeném“ argumentu se zřejmě zapomněl 
domluvit se svými kumpány, kteří se naopak 
shodli pouze v jednom: nalezli jsme tam jen 
víno a likéry, do nichž jsme se hned pustili.  
A pak se šlo na věc…

Podle místních německých rodáků ne-
měl ani jeden ze zavražděných kněží nic spo-
lečného s nacionálněsocialistickým smýšle-
ním, Prause byl prý dokonce ctěn sociálními 
demokraty a komunisty daleko více než ná-
rodními socialisty. Tvrzení tohoto druhu by 
se však stala daleko věrohodnějšími, kdyby ti 
rodáci alespoň jednou řekli, kdo z Broumov-
ska takové smýšlení vlastně vůbec měl, na-
cismus totiž nestál jen na těch pár šílencích 
odsouzených v Norimberku. Kdo z Čechů 
se však nyní spokojeně usmívá, jak jsem to 

hledán zpravodajskými orgány. Byl však  
v Broumově a nijak se neskrýval, takže jistě 
musel být případně lehce nalezen, vyslech-
nut a jak i z pozdějšího uznání za antifašistu 
vyplývá, shledán v konci nevinným. S tím 
se však konfiskační „žalobci“ opět nijak ne-
trápili, potřebovali co nejvíce provinilců,  
a tak se sveřepě drželi výpovědi benedikti-
na české národnosti P. Houdečka, který, jak 
jsem již v druhém díle naznačil, stál podle 
všeho za většinou kompromitujících infor-
mací (slíbil jsem o něm pojednat samostat-
ně, což však ponechám až na závěr seriálu). 
Na Houdečkovu obranu lze snad uvést, že 
kolaborantská obvinění sepsaná na základě 
jeho výpovědí zjevně osobně neverifikoval, 
jinak by se v nich nemohlo nacházet tolik ne-
přesností; jistě například znal přesná jména 
svých spolubratří. V jednom dokumentu pak 
najdeme „úžasnou“ formulaci, nad kterou  
i právní laik zděšením povyskočí: „Týž svě-
dek (pozn.: Houdeček) /…/ uvádí závažné 
okolnosti /…/ tak závažného rázu, že - ač-
koliv jmenovanému (pozn.: Riedlovi) neby-
la špionáž ve prospěch Německa prakticky 
dokázána - lze s určitostí tvrditi, že Winf-
riedem Riedlem provozována byla.“ A basta 
fidli!

Mezi obviněnými naopak nenalezne-
me jméno P. Julia Albana Prauseho, ač  
z logiky tehdejších konfiskačních „žalobců“ 
by mělo naopak být uvedeno mezi nacistic-
kými snad přímo arcilotry. Prause byl totiž 
pro svou údajnou spřeženost s nacistickým 
režimem rovnou bez soudu zastřelen sku-
pinkou českých rádoby revolučních národ-
ních mstitelů, samozvaných soudců a vyko-
navatelů rozsudků v jednom. Samozřejmě 
se ve skutečnosti jednalo o kriminální čin, 
sprostou vraždu spáchanou partou lumpů, 
v danou chvíli navíc podnapilých. Takto to 
bylo také i policejně vyšetřováno a nakonec 
však obligátně zameteno pod koberec. Pro-
fesor klášterního gymnázia Prause byl po 

teď těm Němcům pěkně „napálil“, nechť se 
podívá sám do zrcadla. Kdo z nás si dokáže 
otevřeně a bez vytáček sám před sebou při-
pustit vlastní pochybení a selhání, natož se  
k němu veřejně přiznat? Kdo je schopen v zá-
važných (= vlastní život zásadně určujících) 
věcech kritické sebereflexe? Poslouchejme 
dnes pohádky pana Babiše, nebo ministra 
obrany Picka, jak a proč vstoupili do KSČ, 
kteréžto dva uvádím jako nejčerstvější, v pa-
měti jsoucí příklady.

U P. Prauseho bych si osobně ponechal 
jistou rezervu. Zabýval se mj. i broumov-
skou vlastivědou. Tento zájem byl obecně 
do značné míry podnícen ideou (velko)ně-
mectví a vyústil pak v některých případech, 
bohužel, i v určité ztotožnění se s idejemi 
nacizmu. Zdůrazňuji zde však ono „obec-
ně“ a „v některých“ – konkrétní provinění 
konkrétních osob by v tomto smyslu muse-
lo být pečlivě zkoumáno. Totiž: V průběhu 
19. století se pro problematicky namíchané 
národy střední Evropy stávala stále aktuál-
nější otázka: kdo jsme, kam patříme, kam 
směřujeme? Země někdejšího Českého krá-
lovství byly obývány česky a německy mlu-
vícím obyvatelstvem v poměru zhruba 2:1. 
V době, kdy toto obyvatelstvo bylo součástí 
historicky vzniklého „projektu Rakousko“, 
bylo řešení výše zmíněné otázky palčivějším 
problémem pro jeho první dvě třetiny. Po 
vzniku „projektu ČSR“ se pak tato otázka 
logicky stala žhavou pro zbylou třetinu, kte-
rá se do nové pozice dostala střihem, aniž by 
se jí kdokoli na něco ptal. Tázání se a hledání 
východisek bylo v případě obou národností 
zcela legitimní, sporným při tom bylo pouze 
ne/překročení legality. A jsem přesvědčen, 
že ač by spravedlivý soud při případném 
čtení obžaloby na P. Prauseho a P. Schmidta 
možná leckde povytáhnul obočí, v konci by 
musel uznat, že se ničeho nelegálního nedo-
pustili a prohlásil je za nevinné, natož aby si 
zasloužili trest smrti.                        K. Franze

Proběhl seminář v Lázních Kyselka o možnostech financování kulturního dědictví 
s prezentací projektů obnovy Lázní Kyselka a projektu Pro život kostelů Broumovska
Na semináři byly prezentovány všechny podstatné a aktuální možnosti finančních zdrojů pro obnovu kulturního dědictví. Zejména 

pak možnosti Ministerstva kultury ČR, Norské fondy, programy Karlovarského kraje, budoucí možnosti Místních akčních skupin či 
nestátní grantové programy a fondy.

Velmi povzbudivý byl příspěvek místopředsedy Národní sítě Místních akčních skupin Jana Floriana o roli MAS v novém programo-
vém období fondů EU, které budou pro kulturní dědictví pravděpodobně klíčovým partnerem z důvodu podstatného rozšíření možností 
zdrojů pro MAS.  V rámci programu byly prezentovány i příklady snahy o obnovu a udržování kulturního dědictví. Velký ohlas mezi 
účastníky semináře měl projekt obnovy Lázní Kyselka prezentovaný Miroslavem Peroutem, ředitelem o.p.s. Lázně Kyselka a projekt Pro 
život kostelů Broumovska, přednesený Jakubem Dědem ze sdružení Omnium.  „Situace mnoha správců kulturního dědictví je hodně 
složitá, proto jsme rádi, pokud jim informace z těchto seminářů pomohou. Navíc je chceme i na pozitivních příkladech trochu povzbudit 
a inspirovat. A stejně tak je podle nás důležitá i prezentace regionů“, uvedl Jakub Děd. Podle něj je ze strany posluchačů velký zájem i o 
propagační či informační materiály památek, obcí ad. i v tak navzájem vzdáleném kraji, což může do budoucna pomoci i např. vzájemné-
mu cestovnímu ruchu. „Rádi přivezeme více propagačních materiálů, pokud o to bude zájem“, upřesnil Jakub Děd.  

Seminář byl organizován v rámci cyklu Omnium 2014 společně o.p.s. Lázně Kyselka, obcí Kyselka, Omnium z.s. ve spolupráci  
s MK ČR, NPÚ - ÚOP v Lokti a Josefově a NS MAS. Nad cyklem Omnium 2014 převzal záštitu Český národní komitét ICOMOS (www.
icomos.cz).

Kontakty:  OMNIUM  Jakub Děd, tel.: 739 385 928, e-mail: jded@omniumos.cz
Lázně Kyselka o.p.s. Miroslav Perout, tel. 777 599 626, e-mail: miroslav.perout@laznekyselka.org



        broumovské noviny 2 (2014), strana  31

Ze vZpomínek 
pana Josefa Ledviny

Josef Ledvina se narodil v roce 1918 v Terešově na Volyni čes-
ký  rodičům, kteří se z Čech do tehdy carského Ruska odstěhovali 
ve druhé polovině 19. století.

Podobně jako všichni volyňští Češi prožil  těžké období nacis-
tického teroru ve druhé světové válce. Během německého vraždění 
v blízkém Malíně ztratil 42 příbuzných. Po vyhnání Němců z 
Volyně vstoupil do Svobodovy armády, sloužil jako ženista, byl 
zraněn a v těžkých podmínkách vážně onemocněl.

Po návratu na frontu byl dva dny před koncem války na Mo-
ravě znovu těžce raněn a ze svých zranění se nikdy zcela nevylé-
čil.  V roce 1947 se se svou rodinou vrátil do staré vlasti  
a usadil se v Martínkovicích.

Za hrdinství ve válce mu byl udělen Čsl. válečný kříž 1939, 
československá medaile Za chrabrost, československá Vojenská 
medaile se štítkem SSSR, Dukelská pamětní medaile  
a další vysoká vyznamenání.

Pan Josef Ledvina zemřel v roce 2012 v Martínkovicích.
9. listopadu 2013 byl Josefu Ledvinovi na vojenském hřbitově  

v Martínkovicích odhalen pomník.

Své vzpomínky zapsal Josef Ledvina na 
konci 60. let. Z rukopisu je přepsala a upra-
vila v roce 2010  Tereza Slavíková. Ta ve 
svém úvodu ke vzpomínkám vyslovila názor, 
že jsou zajímavé už tím, že zachycují mimo-
řádné osudy jednoho z volyňských Čechů  
v průběhu minulého století a zprostředková-
vají průběh války pohledem prostého vojáka, 
který jako ženista prožil těžké boje v první 
linii. 

Pro nás jsou vzpomínky pana Josefa 
Ledviny pozoruhodné také tím, že zobrazu-
jí nelehké osudy jedné skutečné osobnosti, 
která se po skončení války rozhodla spolu  
s rodinou začít nový život na Broumovsku. 

Z poměrně rozsáhlých vzpomínek jsme 
vybrali pouze výběr z několika kapitol.

V tomto roce, 22. června v neděli jsme 
byli s manželkou na poli pro zelené krmení 
a bylo nám divné, že lítá tolik letadel. Když 
jsme přijeli do vesnice, tak už říkali, že fašis-
tické Německo přepadlo Sovětský svaz.

Hitler poštval Ukrajince proti Sovětské-
mu svazu a sliboval jim, když půjdou Ukra-
jinci s Němci, že jim vybojují nacionální 
samostatnou Ukrajinu. Ukrajinci Němcům 
uvěřili a říkali nám, ať jdeme s nimi, že když 
s nimi nepůjdeme, že nemáme na jejich půdě 
co dělat, že Češi „na sobakach přijeli a na so-
bakach odjedou“.

Byly zase ukrajinsko-německé úřady, pe-
níze, ukrajinská milice. Muselo se všechno 
odvádět: obilí, brambory, maso, mléko, vej-
ce. Nic nesmělo doma zůstat. Když se něco 

najde, že za to bude smrt. Fronta už byla 
daleko na východě. Ukrajinci netrpělivě oče-
kávali, kdy už bude ta samostatná Ukrajina.

Němci jim ale nakonec řekli, že Ukra-
jinci nejsou natolik vyspělí, aby mohli sami 
sobě vládnout a že žádná samostatná naci-
onální Ukrajina nebude. Když se to Ukra-
jinci dozvěděli, tak z úřadu utekli. Milice 
se zbraní také utekla a byla z toho U. P. A.. 
„Ukrajinská povstanči armia“ nebo takzva-
ní Banderovci. Pak už jsme se tak Ukrajinců 
nebáli, ale zato jsme se báli ještě více Němců 
a všelijakých band ještě na úkor Banderovců.

Ve dne se muselo pracovat a v noci jsme 
se hlídali. Všichni mužský byli venku, někte-
ří spali někde pod keřem, ostatní hlídkovali 
po vsi. Ženy a děti spaly ustrojené, kdyby 
něco, aby mohly utéct. Každý měl vykopa-
nou v zemi nějakou skrýš. Náš okresní úřad 
byl v městečku Ostražci v zámku po knížeti 
Liduchowskym. Ten zámek Banderovci spá-
lili, tak jsme byli jako bez vlády. Zato jsme 
měli několik vlád nočních a ze sousedního 
okresu také nařízení dodávat kontingenty. 
Kolikrát v noci přišli ozbrojení, uniformy 
měli, kdo jaké chtěl, a žádný nevěděl, kdo to 
je. Co chtěli, to si vzali. Prase, kus hovězího, 
koně nebo chleba, sádlo, maso - co se jim ho-
dilo, to si sebrali. A člověk byl rád, když vyvá-
zl s celou kůží.

Kolikrát přišli v noci, sebrali nás s koň-
mi a s povozy a museli jsme je odvézt třebas 
padesát až šedesát kilometrů. Někde se jelo 
cestami, někde poli, kde se přejížděla silnice, 
protože silnice si Němci hlídali. Kolikrát nás 

tak daleko zatáhli, že jsme nemohl trefit ani 
domů, protože byla tma a báli jsme se, aby na 
nás nenarazili Němci, protože by nás postří-
leli.

Jednou jsme takhle odvezli Banderovce  
a přijedeme druhý den před polednem domů. 
Koukáme, že se k nám přibližuje jakési voj-
sko. Zase jsme nevěděli, kdo to může být, ale 
když přišli k nám, tak jsme zjistili, že to jsou 
ruští partyzáni. Sebrali jsme nějaké živobytí 
po vsi a peníze a pohostili jsme je. Byli velmi  
s námi spokojení, srdečně se s námi rozlou-
čili a šli směrem na jihozápad.

Ukrajinci napadali také polské obyvatele 
a mordovali je, třebas i smíšená manželství 
-to bylo, když si Ukrajinec nebo i Čech vzal 
za manželku Polku, na tom jim nezáleželo. 
Přímo u nás přes cestu soused měl za man-
želku také Polku. Jednoho dne k večeru při-
jelo s povozem asi pět civilistů ozbrojených. 
Obstoupili barák, začali střílet do oken, tu 
paní nechali s děckem utéct, jeho ranili do 
ruky, sebrali ho s sebou a víckrát ho žádný 
neviděl. Nebo někde zase vyvraždili celou 
rodinu a naházeli je do studně. Takové a po-
dobné případy byly na denním pořádku. Po-
láci opustili vesnice a utekli do měst.

Zatím se fronta otočila a Rudá armáda 
vítězně zase postupovala na západ. Tím více 
se Němci mstili na pokojných obyvatelích. 
Vraždili celé vesnice na Ukrajině, v Čechách 
Lidice, Ležáky.

Jednou takhle hlídkujeme a slyšíme něja-
ký hukot od města Olyky. Bylo tma, tak jsme 
šli na rozvědku. Počítali jsme a napočítali 
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jsme třicet pět velkých nákladních aut, která 
jela směrem k Malinu. To bylo dvanáctého 
července roku 1943. Do rána obklopily Ma-
lin. Ráno jsme se dozvěděli, že do Malina 
pouštějí, ale z Malina žádného. Malin byl od 
nás asi 5 kilometrů vzdálen.

Ten den byla také obklíčena česká obec 
Moskovština. Obyvatelé byli sehnáni dohro-
mady a postaveni pod zeď a kulomety hlídáni 
po celý den. Nenašli žádnou závadu. Odpo-
ledne přijel jejich velitel okresu a nařídil, aby 
lidi propustili, tím pádem byla Moskavština 
zachráněna - prozatím, protože žádný nevě-
děl, kdy co Němce napadne.

Horší to bylo v Malíně. Tam nejdříve za-
čali lidi vyhánět z domů, že jim budou prohlí-
žet doklady, aby si vzali s sebou děti. Zkrátka 
všechny vyhnali, kde kdo byl. Pak si vybrali 
šestnáct mladíků, kteří museli nakládat na 
auta, a co se nevešlo na auta, tak zapřahat do 
žebřiňáku a nakládat, kde co bylo: šatstvo, 
peřiny, jídlo. Všechno vydrancovali a sebra-
li, dobytek museli hnát. Pak rozdělili muže 
zvlášť a ženy s dětmi taky zvlášť. Malínských 
se zmocňuje neklid, co se bude dít. Oddělu-
jí také Ukrajince zvlášť a Poláky. Důstojník 
prohlíží doklady a řve, jaké to mají doklady 
a kdo nemá žádné, proč nemá aspoň takové. 
Některé skupiny odvedli do Ukrajinského 
Malína do kostela a do školy. Každý si musel 
vzít do rukou slámu a začali mezi ně házet 
zápalné granáty a střílet. Koho to netrefilo, 
utíkal oknem, venku zase po nich stříleli. Je-
diný Václav Uhlíř se zachránil. Raněný padl 
a zůstal ležet až do noci, až Němci odtáhli.

Jiné skupiny vraždily v Českém Malíně. 
Zahnali je do stodol nebo kolny. Děti prosily: 
nezabíjejte nám tatínka nebo maminku. Ně-
mec ho napíchl na bodlo a odhodil nebo po-
padli dítě za nožičky a roztrhli ho před mat-
činým zrakem. Jinde už bylo slyšet střelbu, 
rachot kulometů a požár. Němci vyvraždili 
celý Malín. A spálili. Tak byla zkáza Malína 
dokonána, tak skončili malínští mučedníci.

Ten den po poledni, když byla zkáza Ma-
lína vykonána, jako kdyby se samo nebe hně-
valo a chtělo uhasit malínský požár. Strhla se 
veliká bouřka a liják, takže cesty rozmokly (u 
nás silnice nebyly). Koně s nákladem a doby-
tek šli po rozmoklé cestě, ať to bylo po rovině 
nebo do kopce. Zato Němci se svým lupem 
a nákladními auty nemohli do kopce vyjet. 
Malínští se zatím vzdálili a když se setmělo, 
tak se rozprchli do polí jako hejno křepelek. 
Takovou náhodou se zachránilo šestnáct 
malínských mladíků.

Němci zavraždili v Českém Malíně čty-
řicet dva mých příbuzných. Celkem Němci 
vyvraždili v Českém Malíně 104 mužů, 161 
žen, 65 dětí mužského pohlaví do čtrnácti 
let a 40 děvčátek do čtrnácti let, 26 Poláků, 
čtyři Čechy z jiných českých osad, kteří ná-
hodou dleli v Malíně.

V Ukrajinském Malíně zavraždili Němci 
132 obyvatel.

V Českém Malíně spálili Němci 68 domů 
a 223 hospodářských stavení - stodoly, 

chlévy, špýchary. Dojížděli jsme do Malína  
a pozůstatky Malínských jsme pečlivě posbí-
rali a pochovali ve společném hrobě na ma-
línském hřbitově. Část mužů je pochována  
v Ukrajinském Malíně u bývalého pravoslav-
ného chrámu.

Několikrát jsme také utekli, že prý zase 
jedou Němci. Tak jsme byli dlouhý čas jak 
bez ducha, že jsme nejedli ani nespali, jen 
jsme s hrůzou očekávali, co se stane s námi, 
jestli nás Němci nezničí jako Malín, Lidice  
a Ležáky. Sháněli jsme zprávy, rádia u nás 
nebyla, nejblíže jedno rádio bylo šest kilome-
trů od nás, tam jsme chodili tajně poslouchat 
zprávy. Uslyšeli jsme, že v Sovětském svazu 
se utvořila Československá jednotka a že 
bojuje po boku Rudé armády proti hitlerov-
ským okupantům. U nás se utvořila odbojo-
vá ilegální činnost, tak zvaný ..Blaník“. Bylo 
to přísně tajné, bylo mnoho organizovaných 
z naší vesničky. Dostávali jsme informace, 
jak pokračuje fronta a také, jak se máme 
zachovat, aby nás co nejvíce zůstalo, až nás 
bude naše československá jednotka potřebo-
vat. Také jsme pořádali různé sbírky, jak pro 
naši organizaci, tak pro sovětské partyzány. 
Když se k nám přibližovala fronta od výcho-
du, tak jsme se chystali s velkým nadšením 
do armády, že se přeci dočkáme. Že se bude-
me moci pomstít Němcům za Malín, za Le-
žáky a Lidice. Že budeme moci bojovat proti 
fašistickým vetřelcům, že pomůžeme Rudé 
armádě osvobodit naše bratry, naši milova-
nou Vlast.

...
Postupovali jsme v sledu za nepřítelem 

ve směru na Machnůvku, Duklu a Dukelský 
průsmyk. Nepřítel se zakopal a soustředil 
velké síly a velké opevnění proti českoslo-
venské jednotce. Nastaly těžké a kruté boje, 
ztráty byly na obou stranách. Válčilo se o ka-
ždou vesničku, o každou vyvýšeninku, kus 
po kuse musel nepřítel ustupovat. Náš tank 
byl také zasažen a vyřazen z boje, tak jsme 
postupovali jako pěchota, až jsme se dostali 
k městečku Dukle.

Když jsme útočili na Duklu, do smrti ne-
zapomenu na ten boj. Tam nezůstal kámen 
na kameni. Tam byl oheň, kouř, lítaly cihly, 
kámen. sklo, hotové peklo na zemi. Z nepřá-
telské strany na nás sypali granáty a miny. 
Naše řady značně prořídly, ale přece, krok 
za krokem a metr po metru jsme se dostávali 
kupředu, takže Němci museli přes veškeré 
úsilí ustoupit. A to nebylo jenom v Dukle, po 
obou stranách, po těch kopcích se sváděly 
těžké boje o každý metr půdy, o každou vy-
výšeninu se urputně bojovalo. Tam snad ne-
bylo místa, aby zem nebyla rozryta od váleč-
ných projektilů a zmáčena krví. Kde byl les, 
ten byl rozbitý a vypadal jak špatné strniště.

Čím blíže k československým hranicím 
jsme se probojovali, tím s větším elánem 
jsme se vrhali do boje, že budeme válčit na 
vlastní půdě a že pomůžeme Slovenskému 
národnímu povstání. Postupovali jsme smě-
rem na Barvínek, to byla poslední polská 

vesnice před naší hranicí. Pokračovali jsme 
rozbahněným terénem, rozmoklá půda, 
nohy se do ní bořily do půli lýtek. Pršelo. 
Byli jsme promočení, že voda stékala po těle 
až do bot. Tak to pokračovalo celé dni i noci. 
Prapory, to už nebyly prapory, ale z praporu 
se dala dohromady třebas jenom rota. Něko-
likrát denně se útočilo. Byli jsme už vyčer-
paní dlouhotrvajícími boji, nevyspalí, una-
vení, ale přišla nám zase posila. Muzikanti 
a veškerá údržba, všichni museli do boje na 
přední linie.

Šestého října 1944 jsme překročili ve vý-
chodním Slovensku naši Československou 
hranici. Naše rota se usadila v prostoru Vy-
šný Komárnik. Boje zuřily s neutuchající si-
lou, neboť Němci až dosud zaujímali výhod-
ná postavení a měli pod obstřelem jedinou 
dukelskou silnici. Němci za sebou všechno 
zaminovali. Šestého října také padl generál 
Sázavský. Najel na protitankovou minu.

Boje pokračovaly den ze dne s neutucha-
jící silou. Útok. útok, protiútok a zas útok. 
Dělo se tak několikrát za den. A k tomu ka-
ždou chvíli ty pekelné dělostřelecké a mino-
metné palby. Po nich nezbylo nic jiného než 
vysečený les, rozrytá půda, utrhané skalní 
balvany a hromady mrtvých těl. Nepřítel se 
houževnatě bránil, jako by cítil, že už přijde 
jeho poslední hodina. Bránil se zuby nehty, 
aby tu hroznou hodinu své porážky co nejví-
ce oddálil.

Bratr padl. Ani nedošel do tak toužebně 
očekávané Vlasti. Švagr padl na Slovensku  
u Větrné Poruby.

Když jsme dosáhli naší státní hranice, 
tak jsme měli už nepřítele dva. Jeden nepří-
tel byli fašisté a druhý nepřítel terén, velice 
rozbahněný. pořád pršelo, padal sníh, mlhy, 
lesy rozbité a na silnici se nesměl žádný uká-
zat.

Pořád pršelo nebo pro změnu padal mok-
rý sníh. Byli jsme promočení tak dlouho, 
než to na nás uschlo. Anebo jsme promokli 
znova v zákopu. Kudy se dovážela munice na 
frontu, tam byla místa tak rozježděná, že tře-
bas vozka zůstal stát a vůz se propadal hloub 
a hloub, až musel vypřahat koně a byl rád, 
když se z takového místa dostal.

Všichni jsme pochodovali zablácení od 
nohou až na hlavu a čekali, kdy který našláp-
ne na minu nebo přiletí granát nebo mina. V 
takových neschůdných terénech jsme dělali 
povalové cesty z celých kmenů.

My ženisté jsme byli často přemisťovaní 
z místa na místo, v přední linii minovat nebo 
rozminovávat, opravovat cesty nebo kopat 
pozorovatelnu. Několikrát jsme kopali po-
zorovatelnu pro vrchního velitele, generála 
Ludvíka Svobodu. V takových místech, kde 
třebas nebyla ani linie, obranu jsme si drželi 
sami.

Vždycky pan generál Ludvík Svoboda 
přišel ještě v noci a říkal nám: Pospěšte si, 
hoši, než bude den. ať nás nepřítel nezpo-
zoruje. Samozřejmě, že jsme se činili, aby 
pozorovatelna byla co nejdříve hotova a také 
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důkladná a dobře zamaskovaná, když v ní 
pozoroval boj náš nejvyšší velitel. Náš pan 
generál Ludvík Svoboda byl velice odvážný. 
Normálně chodil po bojišti, anebo pozoroval 
v takových nebezpečných místech.

Zase naše četa je přemístěna do první 
linie jako pěšáci. Nejdříve jsme byli v obra-
ně než přišel rozkaz ..do útoku“. Měli jsme 
za úkol vytlačit nepřítele z určitého návrší. 
Pršelo a padal sníh. Byli jsme v zákopech 
asi jeden metr hlubokých. Každou chvilku 
bylo třeba si vylévat vodu ze zákopů, jak to 
bylo všechno rozbahněné. Když jsme dostali 
rozkaz k útoku podporovaný minometnou  
a dělostřeleckou palbou, vyrazili jsme ze 
zákopů. Dostali jsme takovou nepřátelskou 
palbu z děl a minometů, že zase lítalo bláto, 
kamení, kusy těl. Němci se zuřivě bránili, 
dostali jsme se přískoky až k samým němec-
kým zákopům. Bylo to v lese, nastal boj muže 
proti muži. Němci museli ustoupit. Určené 
návrší jsme obsadili, ale z třiceti třech mužů 
zůstalo nás naživu jenom devět.

Byl jsem zde také poprvé raněný. Odvez-
li nás do polní nemocnice v Jasliskách. Tam 
byla také cihelna a pod těmi šopami velké 
muniční sklady. Pršelo. Vyložili nás pod pří-
střeší, než si nás někdo přebere, pozorujeme 
okolí, jak vojáci drží stráže kolem skladu. 
Všude bláta pod kolena, terén rozježděný, 
vojáci přecházejí kolem skladu sem a tam. 
Pozoruji jednoho vojáka, jak si to mašíru-
je v tom blátě. Najednou rána. kupa kouře  
a voják se válel v blátě s uraženou nohou po 
koleno. Do dnešního dne mi zůstalo záha-
dou, kde se vzala v tak rozježděném terénu 
protipěchotní mina.

...
Pak operaci u Liptovského Mikuláše 

převzali Rusové a my jsme postupovali proti 
Váhu směrem na Žilinu. Němci se opevnili 
před Žilinou v kamenolomu. Silnici a želez-
nici za sebou zatarasili tak, že nebylo kudy se 
dostat kupředu a muselo se přes hory. Dole 
ve Vrútkách se už všechno zelenalo, ale v ho-
rách bylo ještě na dva metry sněhu. Muselo 
se prohazovat a upravovat cesty, zbraně těž-
šího rázu se vynášely po částech. Bylo to asi 
v půli dubna. Ve Vrútkách mě velitel naší roty 
nadporučík Žížala určil k velitelským koním. 
A koně, to bylo něco pro mě. Koně jsem měl 
rád odmalička.

Když naše jednotky vytlačily Němce  
z kamenolomu, tak se už v Žilině ani nezdr-
žely. Pak už fronta rychle postupovala na 
Moravu směrem na Vsetín, Fryšták a Hole-
šov. Na Moravě se dobře válčilo. Moraváci ří-
kali: Dejte nám zbraně, my půjdeme s vámi.  
A nebo nás upozorňovali, kde můžou být 
ukrytí Němci.

Do Holešova jsme dojeli už 7. května 
1945. Tam naše druhá rota a první rota ze-
silovaly most, aby mohly těžké zbraně ku-
předu. Náš trén jsme měli plně naložený  
a když bylo něco třeba dopravit k mostu - 
jako kramle, hřebíky a různé drobnosti - to 
jsem tam dovážel s bryčkou, velitelskými 

koňmi. Němci tam ještě stříleli z minome-
tu. Když jsem se vrátil od mostu, tak jsem si 
umyl bryčku a koně, dal si všechno do pořád-
ku - bylo po dešti a všechno bylo nahozené 
blátem. Téhož dne, v Holešově, na večer, při-
šel za mnou velitel vozků Čurda s rozkazem, 
že tam a tam bydlí velitel druhé roty, abych 
zapřáhl koně a dovezl velitele k mostu. Mně 
se nějako nechtělo, ale rozkaz na frontě je 
rozkaz. Zapřáhl jsem, zajel jsem pro velitele 
a jeli jsme k mostu. Přijíždíme k mostu, zdr-
žuji koně, najíždím si na pravou stranu, že 
se hned otočím. Velitelé už vyskočili. Vtom 
něco zasvištělo, ale ránu jsem již neslyšel, to 
už jsem měl šest střepin v těle.

Velitelům se nic nestalo, jednoho to škrá-
blo do malíku, druhému to urazilo přezku  
u opasku. Mně se rychle koně otočili, já jsem 
z kozlíku spadl. Jeden kůň byl také těžce ra-
něný - jak mně pak vyprávěli - dlouho utíkal, 
až si vytahal ze sebe všechna střeva, pak padl 
a vojáci ho zastřelili.

Mě sebrali sanitáři, poskytli mně první 
pomoc, pak mě odvezli do Fryštáku, kde byla 
umístěna naše polní nemocnice.

Večer, asi v jedenáct hodin, mě operova-
li, to jsem byl pořád při vědomí, operovali mě 
bez narkózy. Prosil jsem doktory, aby mně ty 
střepiny dali na památku. Jednu jsem měl 
přesně nad žaludkem, druhou v žebrech, dvě 
žebra přeražená. Když je vyndali, tak mně je 
dali do ruky. Tři střepiny jsem měl v zádech 
a jednu v noze. Pak mě otočili a začali mně 
vyndávat střepiny ze zad. Na to taky nikdy 
nezapomenu, co to bylo za bolest. Pak jsem 
ztratil vědomí a probudil jsem se až na lůžku 
zafačovaný.

...
V roce 1946 na podzim se uskutečnila 

dohoda mezi SSSR a ČSSR o reemigraci Vo-
lyňských Čechů do Československa a mohli 
jsme si vybrat, kde bychom chtěli osídlit 
pohraničí. Já si dal napsat do dokladů, že se 
chci usadit na Moravě, protože se mně tam 
líbilo a že jsem tam prolil svoji krev, tak že 
tam chci zakotvit. V dokladech mi bylo vy-
hověno, ale ve skutečnosti to dopadlo docela 
jinak.

Pátého února 1947 jsme dostali rozkaz, 
naše obec, jet na nádraží do Lucka. Bylo to 
35 kilometrů od nás. Přijeli jsme na nádraží 
a vagóny jsme neměli. Byl velký mráz a fuja-
vice. Vyložili jsme se na rampu a museli jsme 
tam čekat tři dny a dvě noci, než nám přista-
vili vagóny. Matky s malými dětmi a staří 
lidé museli se uchýlit k Luckým obyvatelům, 
aby je nechali u nich v teple, než dostaneme 
vagóny.

My jsme museli hlídat dobytek, který 
jsme s sebou vezli a nějaké to hospodář-
stvíčko, které jsme měli na rampě. Dobytek 
byl prokřehlý, nebylo to u čeho uvázat. My 
také jsme byli promrzlí, mysleli jsme, že už 
to bude také naše poslední. Když jsme do-
stali vagóny, tak jsme se naložili v noci a jeli 
jsme. V Čopě jsme se překládali ze širokých 
kolejí na užší. To zase byla obleva a pršelo, 

jen se lilo. Přestěhovali jsme se do českoslo-
venských vagónů a jeli jsme dál, na Moravu. 
Dvacátého února jsme přijeli do Šumper-
ka. V Šumperku nás nepřijali, že prý už je 
všechno osídlené, ale na Broumovsku, tam 
prý jsou celé vesnice neosídleny a že budeme 
moci bydlet pohromadě a odšíbrovali nás na 
Broumov.

Do Broumova jsme přijeli 23. února  
a ono to nebylo lepší. Také bylo všechno 
osídlené, jen kdo co nechtěl, to bylo prázdné 
a taky vydrancované.

Byli jsme po té cestě nachladlí a nevyspa-
lí, více nemocní než zdraví, tak jsme koukali 
se někde už nastěhovat, abychom se mohli 
ohřát, pořádně se vykoupat a odpočinout si. 
Prozatím jsem se nastěhoval s celou rodinou 
do Křinic do bývalého mlýna, kde nebylo ani 
kus klacku. Obrátili jsme se na MNV, přidě-
lili mi nějaké olše, že si je můžu skácet. Půda 
k tomu číslu byla přidělena z padesátihekta-
rového statku na dolením konci.

Na jaře jsem jel do Prahy na invalidov-
nu a už byl čas setí. Manželka jela obdělávat 
půdu, připravit ji k setí. Když začala vláčet, 
dotyčný sedlák ji vyhnal, že nemá kam sít ječ-
men. A měl 50 hektarů půdy! Ještěže tam byl 
jeden Volyňák, ten nám nechal asi 4 hektary 
půdy, abychom si mohli něco zasít a nasázet 
brambory. Tak jsme začínali v Křinicích.

Čekal jsem, až se něco uvolní, protože 
mnozí z kraje, co zabírali usedlosti v pohra-
ničí, si nahospodařili a zase usedlost opus-
tili. Anebo zplundrovali a také z toho utekli. 
Patnáctého července 1947 se nám narodil 
syn, což jsme měli z něj velikou radost, že 
máme už párek.

Dvacátého prvního prosince 1947 jsme 
se stěhovali do Martínkovic. Přebral jsem 
usedlost č. p. 51 po jednom zemědělci, který 
šel na velké hospodářství v Martínkovicích. 
Takže co se mu líbilo, to si tam odtahal. Bylo 
to po suchém létě 1947, krmení bylo moc 
maličko, dobytek na spadnutí. Druhým  
a třetím rokem se to zase zlepšilo.

V roce 1949 jsme založili JZD v Martín-
kovicích. Myslel jsem, že se nám bude lépe 
společně pracovat a lépe hospodařit, že se 
lépe využijí stroje. Měli jsme JZD druhého 
typu, k ničemu to nevedlo a JZD se rozpusti-
lo, akorát zůstal dluh ke splácení. Hospoda-
řil jsem soukromě, dluh jsem zaplatil.

...
Psal bych mnohem více, ale ani to psaní 

mi nijak nejde, jak mě trápí revma. Píšu a ka-
ždých pár minut musím odpočívat, a přitom 
to není žádná práce.

Napsal jsem těchto pár stránek nevědo-
mě, se všemi chybami. Kdo to bude číst, pro-
sím za prominutí. Českou školu jsem vůbec 
nepoznal, v mládí nebyla možnost učit se  
v cizině. Když jsem se vrátil do vlasti, neměl 
jsem zase čas na vzdělání.

Josef Ledvina
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     Statistika  návštěvnosti  infocentra  v roce 2013
    Historicky zcela poprvé navštívilo naše infocentrum více jak 17000 návštěvníků v jednom roce
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Český�svaz žen
organizace�Broumov

pořádá

v�sobotu�1.února�2014

na�sále�Střelnice�Broumov
ve�20�hodin

Hudba:�GENY

Rtyně v�Podkrkonoší

pod�vedením

pana�Leoše�Nývlta

Vstupné:�80�Kč

včetně místenky

Bohatá�tombola.

Společenský�oděv�nutný!
Předprodej�vstupenek�v�prodejně EDA�Broumov�(Dárky-květiny)

telefon:�491�523�768,�605�286�491

SPOLEČENSKÝ�PLES

Nabízíme k prodeji: 
•   statek s cca 18 ha pozemku v obci Bělý  
•   statek v Šonově u Broumova   
•   penzion v Teplicích nad Metují  
•   chalupu s hosp. stavením  v České Metuji 
•   byt 1+1 v OV o velikosti 45 m2 v Bukovici 
•   RD v Martínkovicích v okrese Náchod 
•   chalupu ve Starostíně, okres Náchod 
•   objekt s kom. prostorem a bytem ve Zbečníku,   
•   stavební pozemek 675 m2 v Šonově u Broumova 
•   stavební pozemek 1666 m2 v Šonově u Broumova 

Informace na tel. 608 280 563, 
email novakova@rva.cz,  www.rva.cz 

Prodám družstevní byt a garáž v OV  

- klidná část Broumova. Byt: 2+1, 3. patro.  
Částečná rekonstrukce, balkon, výtah, sklep.  

Garáž v blízkosti domu. Cena dohodou. 
Volejte 732 258 838 

nebo 723 342 629, RK nevolat.
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„Kdo chce vědět, jakou pálí, ať s půllitrem na košt valí!“
  Spolek,,Martínkovické Hraběnky“                        

                        
   zvou na osmý 

Martínkovický  KOŠT
 pěstitelských destilátů

V sobotu dne 8. února 2014
KD Martínkovice

Při sousedském posezení k poslechu i tanci
      zahraje originální náchodská kapela

KLAPETO 
   Sběr vzorků od 13.00 – 14. 00 hod.

  (Přijďte včas - sběr vzorků ve 14. 00 hod bude ukončen)
(informace o koštu na místě)

Soutěžné  0.5l destilátu  + 50 Kč (v ceně je zahrnut košt). 
Vstupné na KOŠT 130 Kč  (bez destilátů)

Vstupné  na posezení  40 Kč.
Motto:,,KAŽDÁ  SLIVOVICE JE CÍTIT STROMEM, 

NA KTERÉM VYROSTLA,  
RUKOU, KTERÁ JÍ SBÍRALA, 

A KOTLEM, V NĚMŽ BYLA VYPÁLENA“.     

Děkujeme všem sponzorům a dobrovolníkům, 
kteří se podílejí  na této akci . Děkujeme.

Koštovací  skleničky, u nás zakoupené 
v předchozím roce, je možné donést.

 

Nabízíme do pronájmu 
obchod v centru Náchoda 
Obchodní prostory o 325 m2 
s příslušenstvím (volné ihned).   

Zachovalý objekt po celkové rekonstrukci 
vhodný i pro jiné komerční účely, s možností 
rozšíření o III. a IV. NP s výtahem. Parkování 
ve dvoře objektu. Cena dohodou dle velikosti 
pronajaté plochy.

Bližší info na tel. 737 261 680.
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ARKÁDA BOŽANOV
. akce pro uzavřenou společnost
. zdarma zapůjčení grilu UMG typ D1 na prasátko 
. celoroční ubytování ve statku broumovského typu
. prodej piva Krakonoš a dalších pivovarů

www.arkadabozanov.cz
tel. 720 292 880

AutoškolA
Fiedler, s.r.o.

zahajuje kurzy
skupin řidičského oprávnění

A1, A, B, C, T, E, D

Broumov
25. 2. 2014 od 15 hod.

Police nad Metují
27. 2. 2014 od 15 hod.

Informace na tel. číslech
491 522 877
777 621 552

www.autoskolafiedler.cz

Prodám dům v Broumově
na Malém náměstí.

Velká sleva!
Tel.: 776 723 183

Prodáme družstevní byt 
2+1, 60,94 m2, 1. poschodí. 
Po celkové rekonstrukci,
 v Broumově, U Větrolamu 271. 
Cena Kč 449 tisíc.      Info 733 131 189
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Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm)  1500 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm).............. 810 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm)......................... 440 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) ........................... 250 Kč
                                 (9 cm x 3 cm) ............................130 Kč

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

broumovske.noviny@seznam.cz 
nebo odevzdat v podatelně Městského úřadu Broumov

Kancelář  v Broumově v ulici Pod Strání  E 346

Chcete do budoucna ušetřit na

ÚČETNICT VÍ
a vedení mezd?

www.alenahenclova.cz
723 179 492

Pak se jistě ozvěte - levně a spolehlivě!

GOURMET RESTAURANT 
HOTELU ZÁMEČEK JANOVIČKY  

hledá zkušeného kuchaře, 
který posílí náš tým, s možností profesního postupu. 
Otevřeno po celý rok, preferujeme tradiční  

českou  i polskou kuchyni, taktéž internacionální gourmet 
kuchyni pro labužníky.

Uvítáme zájem o moderní gastronomii, vína,  
samostatné sestavování  nabídek pro aktuální  roční  
období a aktuální akce.

Požadujeme:
Samostatnost, aktivní, ambiciózní přístup k práci, 

časovou flexibilitu, zkušenosti s moderní technikou  
(šoker, konvektomat, vakuovačka, aj.), součinnost  
s HACCP.

Nabízíme:
Možnost pracovat v krásné přírodní lokalitě Janovičky 

u Broumova,(www.penzionzamecek.com), dobré platové 
podmínky, k dispozici služební byt bez nutnosti placení 
nájmu, (pouze energie) ve městě Broumov.

Výhodou:  znalost AJ, NJ, (není podmínkou),  
vlastní doprava do zaměstnání z místa bydliště.

Vše ostatní při osobním pohovoru.
Kontakt: pí. Netíková, tel: +420 737 338 465
                p. Valášek ,           tel: +420 723 937 978 

Zve m e  Vá s 
k  n á v š t ě vě

Na ploše 400 m2 uvidíte vše,
co potřebuje Vaše koupelna
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